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острая проблема!

у нумар! За праХаДноЙ

Как известно, по распоряжению А.Лукашенко создана специальная 
рабочая группа из представителей государственных органов и 
деловых кругов, которая должна в короткое время выработать 

системные предложения по «раскрепощению» бизнеса.
В связи с этим «Народная Воля» решила опросить некоторых из тех, 
чья деятельность связана с частным предпринимательством. Всем им 

задавался один и тот же вопрос:

Раскрепощение бизнеса:
что для этого нужно сделать государству?
Анатолий ТРУХАНОВИЧ, директор МНПП «АДЛ», председатель 

ОО «Белорусский союз налогоплательщиков»:
– Мне кажется, прежде всего нужно ува-

жительное отношение друг к другу. А то у 
нас очень опустили предпринимателя, сде-
лали его человеком бесправным. Поэтому 
для раскрепощения бизнеса нужно просто 
начать уважать права человека. И опреде-
литься в понятиях, кто главный – чиновник 
или Его Величество Налогоплательщик, 
создающий добавленную стоимость. У нас 
перевернуты понятия. Забыли: государство 
для человека или человек для государства? 
Бюрократы забыли, что их первейшее пред-

назначение – быть полезным человеку, кото-
рый занимается бизнесом. А у нас на пред-
принимателей смотрят с хамских позиций, 
как на раба. В старые времена когда-то хозя-
ева вместе с крепостными садились за один 
стол!

Власть не должна унижать и эксплуа-
тировать людей. Власть должна разделять 
заботы бизнесменов, помогать им, а не в 
приказном тоне указывать на ошибки.

Поэтому начинать нужно с элементарной 
порядочности по отношению друг к другу.

Владимир ЛАХАДАНОВ, индивидуальный предприниматель:
– Чтобы государство не ставило палки в 

колеса. Например, я выезжаю к гражданам и 
принимаю у них по хорошим ценам всякий 
хлам: банки, бутылки и прочее. Недавно хотел 
организовать передвижной приемный пункт 
возле торгового центра в микрорайоне, где 
живу. Написал заявление в местную админи-
страцию и получил ответ от замглавы админи-

страции: мол, в соответствии с президентским 
указом возле торговых центров созданы авто-
мобильные стоянки, но они не предназначены 
для коммерческой деятельности. Хотя в то же 
время возле магазинов идет незаконная тор-
говля овощами и другими продуктами. Почему 
бы не упростить эти схемы и не разрешить 
людям законно зарабатывать?

Анатолий ГОЛЬДБЕРГ, финансовый директор ОО «Минский 
столичный союз предпринимателей и работодателей»:

– Прежде всего нужно, чтобы у людей 
были оборотные средства, а потому необхо-
димо минимизировать налогообложение, не 
загонять их в угол. 

Запретить местным органам власти уве-
личивать ставки налогов на землю, на недви-
жимость,  и так они очень высокие.

За многие годы правительством реше-
но не больше 20 процентов поставленных 
нами вопросов. Очень медленно продви-
гаются все инициативы. И хорошо будет, 
если с созданием этой рабочей группы 
многие проблемы сдвинутся с мертвой 
точки.

Алесь ГУРКОЎ, дырэктар ТДА «Язбы»:
– На мой погляд, у сённяшняй сітуацыі, 

калі ў людзей няма грошай, увесь дробны і 
сярэдні бізнес працуе на мяжы выжывання. 
Вельмі вялікія падаткі, калі іх усе заплаціць, 
то амаль нічога не заробіш. Падатковую 
нагрузку трэба змяншаць.

Сярэдні бізнес звычайна арандуе плошчы. 
На мой погляд, трэба перагледзець тарыфы 

ў бок зніжэння. Алігархі пабудавалі шмат 
офісаў, і цяпер хочуць адбіць свае грошы, 
здаючы плошчы па вельмі высокіх коштах.

Выканкамы іншы раз не лічаць 
неабходным адказваць на нейкія прапановы 
з боку дробнага бізнесу. Варта, каб прасцей 
і танней была магчымасць для дробнага 
бізнесу атрымліваць розныя дазволы.

Петр КОЗЛОВ, индивидуальный предприниматель,  
в прошлом – министр торговли:

– Для того чтобы раскрепостить биз-
нес, во-первых, необходимо изменить к 
нему отношение чиновников. Не считать 
бизнесменов вредителями, а больше доверять 
им. На равных воспринимать государствен-
ный бизнес и частный, тем более что жизнь 
доказывает: частный – эффективнее.

Во-вторых, в обществе создана атмосфера 
страха. У нас сегодня крайние меры наказа-
ния применяются и за сознательные наруше-
ния, и за ошибки. Силовым структурам упор 
нужно сделать на профилактическую работу 
по правонарушениям.

В-третьих, не стоит забывать, что мате-
риальные блага создаются внизу, этому спо-
собствует соперничество и конкуренция. У 
нас же напряжение создано наверху, в струк-

турах власти, и в то же время внизу на пред-
приятиях всех форм собственности царят 
бессилие и безразличие. Это неправильно.

В-четвертых, разработанные в деталях 
множественные инструкции и согласова-
ния повязали по рукам и ногам прежде все-
го чиновников и специалистов. А жить по 
инструкциям без творческого государствен-
ного подхода невозможно. 

Я намеренно сейчас не говорю о том, 
что нужно менять систему налогообложения, 
кредитования и прочее. Много нужно изме-
нить! Как говорит мой сын, нужно прежде 
всего определиться, в каких отраслях и какие 
формы собственности наиболее эффектив-
ны, и, уже исходя из этого, что-то менять 
глобально.

Алексей РЕВОТЮК, директор частного предприятия  
«Реал Босс» (продажа и покупка бизнеса):

– А у нас разве кого-то зажимают, что нуж-
но раскрепощать? Нужно просто выполнять 
законы, тогда все будет нормально. Высокая 
налоговая нагрузка? Как там с торговлей дела 

– я не очень в курсе. В моем сегменте запла-
тил 5 процентов по «упрощенке» – и работай. 
Проблема не в законах, мне кажется. Люди не 
умеют просчитывать риски. 

Наталья УКОЛОВА, водитель такси, преподаватель автошколы, 
в прошлом – владелица строительного бизнеса:

– Сложный, конечно, вопрос… Расскажу 
на собственном примере. В свое время я 
была индивидуальным предпринимателем, 
занималась строительным бизнесом. Но 
долго работать не смогла. Очень высокая 
налоговая нагрузка и чрезмерная ответ-
ственность. Нужно было порядка полови-
ны с выручки отдать государству. 

Помню, бухгалтер по ошибке вовремя не 
уплатила какой-то налог, так со мной в нало-
говой разговаривали, как с отпетой мошен-
ницей! 

Поэтому я не смогла долго в таких услови-
ях работать. Это постоянный стресс. Сейчас я 
просто наемный работник. Работаю по 16 часов 
в сутки, чтобы заработать 500–600 рублей…

Валерия КЛИЦУНОВА, председатель правления  
БОО «Отдых в деревне»:

– Для этого прежде всего должна быть 
политическая воля. Наше государство в 
этом смысле очень противоречивое. С одной 
стороны, вроде бы хочет раскрепостить 
бизнес, потому что без этого мы не выживем, 
рыночный подход может обеспечить рост 
экономики. С другой стороны, развитие 
частного бизнеса неизбежно ведет к 

демократическим изменениям общества. И 
в перспективе это может привести к смене 
власти.

У меня такое ощущение, что страна давно 
играет в доброго и злого полицейского. С 
одной стороны, декламирует правильные 
вещи, а с другой – они никогда не будут 
реализованы механизмами власти. 

Валерий КОСТКО, фермер:
– Не должно государство лезть в дела 

бизнеса, тогда и проблем не будет. Власть 
должна быть отдельно, а бизнес – отдельно. 

Они не должны зависеть друг от друга.

Расспрашивала Марина КОКТЫШ.

блИЦ

Без бою ні 
Мінск, ні 

Масква не 
здаюцца

Учора расійскае агенцтва 
ТАСС працытавала віцэ-
прэм’ера РФ Аркадзя 
Дварковіча: “У нас 
рознагалоссі застаюцца 
(маюцца на ўвазе па газе 
паміж Беларуссю і Расіяй. – 
Рэд.)”. І далей: “Беларусь даўно 
павінна была пагасіць доўг за 
газ, а не назапашваць яго”.

Валтузня, здаецца, 
не мае межаў. 16 лютага 
віцэ-прэм’ер Беларусі 
Уладзімір Сямашка 
казаў: “Мы на мінулым 
тыдні правялі чарговыя 
перамовы. Склалі праект 
пратакола, завізіравалі 
нашымі подпісамі з нашым 
візаві – віцэ-прэм’ерам Расіі 
Аркадзем Дварковічам. 
Цяпер пратакол знаходзіцца 
на разглядзе расійскага 
кіраўніцтва. Я спадзяюся, на 
наступным тыдні ён, маг-
чыма, пабачыць свет”.

24 лютага прыкладна  ў 
такім кантэксце выказаўся 
міністр энергетыкі Беларусі 
Уладзімір Патупчык. Пры 
гэтым ён дадаў, што ў 
першую чаргу гаворка ідзе 
аб стварэнні роўных умоў 
для суб’ектаў гаспадарання.

І вось заява Дварковіча: 
рознагалоссі паміж Расіяй 
і Беларуссю застаюцца. 
Відавочна адно: не здаюцца 
без бою ні Мінск, ні Масква. 

Алена БАРАВАЯ.

«Жывём у пастаянным страху, што 
заўтра застанёмся без працы…»

На белорусском рынке складывается 
критическая ситуация, когда крупные 

сетевые ритейлеры стремительно развивают 
свой бизнес за счет покупателей и 

отечественных производителей

но превышает установленные 
законодательством сроки и 
достигает 75 календарных дней. 
Для производителей продук-
ции, чья среднегодовая обора-
чиваемость товара составляет 
10–20 дней, задержка в опла-
те со стороны ритейлеров за 
уже проданную с полок про-
дукцию составляет не менее 
100 дней. Таким образом, про-
изводители на этот срок без-
возмездно кредитуют ритейл, 
что является колоссаль-
ным финансовым ресурсом, 
используемым такими сетя-
ми, как «Белкоопвнешторг», 
«Евроопт», «Рублевский», 
«Алми» и т.д. Это создает кри-
тическую ситуацию в стране, 
поскольку объем отгрузки 
продукции в крупные сети у 
отечественных производителей 
может достигать 50% от общей 
отгрузки.

Давно назрел вопрос о 
детальном регулировании 
конечных цен для потреби-
теля посредством оптимиза-
ции хозяйственной деятель-
ности субъектов торговли. И 
в России, и у нас законом это 
предусматривается. Но про-
блема в том, что в Беларуси он 
не соблюдается. Нет никаких 
способов воздействия на тор-
говые сети, чтобы заставить 
их соблюдать сроки оплаты. 
Проценты за пользование 
чужими денежными средства-
ми, предусматриваемые ст.366 
Гражданского кодекса, неэф-
фективны, потому что сети 
просто откажутся от отгруз-
ки продукции, если подать на 
них в суд. Поскольку ежегод-
ный рост затрат, вызываемый 
вынужденным предоставле-
нием коммерческого займа 
торговым сетям, принуждает 
производителя к очередному 
поднятию цен только для 
того, чтобы иметь возмож-
ность оплачивать необо-
снованные запросы предста-
вителей ритейла. При этом, 
как обычно, за все заплатит 
конечный потребитель. И 
хотя сегодня ведется борьба 
с инфляцией, мы допускаем 
необоснованный рост цен, 
провоцируемый лишь неуем-
ными аппетитами торговли.

(Продолжение на 2-й стр.)

В Беларуси, как и в стра-
не-соседке России, а также в 
странах ЕС, законодательно 
регламентируется срок оплаты 
товаров в зависимости от его 
категории (45 дней – столько 
времени дается у нас, чтобы 
покупатель рассчитался за 
товар сроком годности выше 
30 дней).

Однако на практике ситу-
ация разительно отличает-
ся: если крупные российские 
ритейлеры соблюдают феде-
ральный закон, оплачивая 

продукцию точно в срок, то 
известные представители 
белорусской розницы вымы-
вают оборотные средства 
производителей, что приво-
дит к необходимости послед-
них обращаться в банки за 
кредитованием, чтобы хоть 
как-то свести концы с конца-
ми. Как следствие, увеличива-
ется себестоимость произво-
димой продукции, что ложит-
ся в итоге на плечи конечного 
потребителя.

Да, наше законодатель-

ство предполагает взима-
ние процентов за пользо-
вание чужими денежны-
ми средствами (статья 366 
Гражданского кодекса), но 
при подаче претензии торго-
вой сети, которая не платит 
90 и более дней, поставщика 
товаров тут же ставят в стоп 
(отказываются покупать его 
продукцию). Поэтому неза-
висимые эксперты считают 
необходимым, чтобы госу-
дарство само взыскивало 
штрафные санкции в доход 

государства автоматически, 
если не оплачивается в срок 
продукция по договору.

В белорусской экономике 
ситуация принимает катастро-
фический оборот: при уста-
новленных законодательством 
сроках платежа за поставлен-
ные товары в 45 дней оплата 
продукции крупными сетевы-
ми операторами производит-
ся в течение 120 календарных 
дней с момента отгрузки, то 
есть просроченная дебитор-
ская задолженность колоссаль-

«Падобна на тое, што нас проста 
выжываюць…»

Няўжо сітуацыя на прадпрыемстве 
такая крытычная, што яе ўжо не выправіць 
і валожынскі філіял ААТ “Завод “Белпласт» 
прыйдзецца ліквідаваць?

За каментарыем мы звярнуліся да 
начальніка філіяла Аляксандра ФУРСЕВІЧА.

– Вось і сёння прыязджаў з Мінска 
намеснік дырэктара па вытворчасці, 
пасядзелі, пагаварылі і разышліся: што рабіць, 
ніхто не ведае. Грошай няма, закупляць 
сыравіну няма за што, – у голасе Аляксандра 
Уладзіміравіча адчуваюцца сумныя ноткі. 
– Праблемы пачаліся пасля таго, як завод 
“Белпласт” увайшоў у склад холдынга 
“ПромЭнергаБаланс кансалт». Падобна на 
тое, што нас з рынку проста выжываюць. І 
такая сітуацыя не толькі ў нас. У холдынг 
увайшла, напрыклад, фабрыка галаўных 
убораў «Людміла», і яна таксама цяпер на 
мяжы закрыцця.

– Дык навошта было ў гэты холдынг 
уваходзіць, працавалі б сабе спакойна?

– А хто ж у нас пытаўся? А цяпер вось 
патрабуюць людзей звальняць, скарачаць 

добраахвотна-прымусова. Калі б у Валожыне 
была праца, як мінімум палова прадпрыемства 
ўжо звольнілася б. Зарплата максімум  
300 рублёў, ды яшчэ з такімі затрымкамі... 
Добра, калі за гэты месяц вырабім прадукцыі 
на 60 тысяч рублёў і нешта заробім. Хаця 
звычайна выраблялі больш чым на 200 тысяч.

– Аляксандр Уладзіміравіч, на 
ваш погляд, пры добрай арганізацыі 
прадпрыемства магло б выжыць?

– Безумоўна, магло б. І працоўныя 
месцы б захавалі: для маленькіх гарадоў 
гэта вельмі важна. Попыт на прадукцыю 
ёсць, з канкурэнтаў у нас толькі Барысаўскі 
завод пластмасавых вырабаў, кітайцы, але 
месца на рынку ўсім хапае, кожны займае 
сваю нішу. А сёння нашы склады пустыя. 
Мы гатовы працаваць – няма сыравіны. І, 
што самае сумнае, няма зацікаўленасці ў 
кіраўніцтва холдынгу ў нашай вытворчасці. 
Безвыходнасць нейкая штучная. І  нікому 
няма справы, што амаль 60 чалавек могуць 
стаць беспрацоўнымі…

Марыя ЭЙСМАНТ.

аФІЦЫЙна

Валожынскі філіял ААТ 
«Завод «Белпласт» на мяжы 
закрыцця. На вуліцы могуць 
апынуцца каля 60 чалавек. Для 
невялічкага райцэнтра такая 
колькасць новых беспрацоўных 
– лічба сур’ёзная.

З лютага прадпрыемства 
перайшло на трохдзёнку, да 
суботы і нядзелі дадаліся яшчэ 
два нерабочыя дні – чацвер 
і пятніца. А зарплату многія 
работнікі валожынскага 
«Белпласта» не бачылі са 
снежня. Народ у паніцы ад 
таго, што завод хутка ўвогуле 
могуць закрыць.

– Па 100 рублёў выплацілі 
16 і 17 лютага толькі рабочым 
участка металавырабаў і 
ліцейшчыцам, – расказваюць 
на прадпрыемстве. – І толькі 
таму, што людзі вельмі 
прасілі даць хоць штосьці, 
бо трэба расплаціцца за 
камуналку. Сярод працуючых 
ёсць маці-адзіночкі, ёсць 
сем’і, і што рабіць, калі 
муж і жонка без зарплаты?! 
Астатнім не выдаюць 
заробленае ўжо другі месяц 
запар – за снежань не 
разлічыліся. Раней плацілі 
часткамі. Гэта, прабачце 
за асацыяцыю, як сабаку 
костку кінуць: хачу – дам, 
хачу – не. Мы думаем, 
што наша прадпрыемства 
хочуць закрыць і зрабіць 
гэта нашымі рукамі. 

Нас проста вымушаюць 
звальняцца. А куды ісці? 
Сёння ў Валожыне знайсці 
працу практычна немагчыма. 
А стаць беспрацоўным – 
значыць яшчэ і падатак на 
дармаедства плаціць. Таму 
народ трымаецца і за гэтыя 

месцы, за гэтую жабрацкую 
зарплату ў 300 рублёў. Жывём 
у пастаянным страху, што 
заўтра застанёмся без працы. 
Пытаемся ў кіраўніцтва, што 
яно робіць, якія намаганні 
прадпрымае, каб знайсці заказы 
і забяспечыць нас працай, 

але падчас кожнага прыезду з 
Мінска намесніка генеральнага 
дырэктара чуюцца словы аб 
тым, што перспектывы ў 
прадпрыемства сумныя, што 
хутка мы можам застацца без 
працы, што грошай няма і не 
будзе... 
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острая проблема!

На белорусском рынке складывается критическая 
ситуация, когда крупные сетевые ритейлеры 
стремительно развивают свой бизнес за счет  
покупателей и отечественных производителей

(Продолжение. Начало на 1-й 
стр.)

Кроме того, закон о торговле 
РФ регламентирует максималь-
но возможный размер дополни-
тельных вознаграждений, упла-
чиваемых товаропроводящим 
сетям в связи с приобретением 
у производителя определенно-
го количества продовольствен-
ных товаров, а также платы за 
оказание услуг по продвижению 
товаров, так называемых мар-
кетинговые премии, который не 
может превышать 5% от цены 
приобретенных продовольствен-
ных товаров, без учета НДС и 
акцизов в отношении подакциз-
ных товаров. В Беларуси анало-
гичной нормы нет. Как следствие, 
при проведении ежегодных пере-
говоров любой сетевой оператор 
стремится получить максимально 
высокие дополнительные платежи 
для увеличения собственного мар-
жинального дохода, что приводит 
к двойной прибыли – и от произ-
водителя, и от потребителя – на 
одну единицу товара.

И несмотря на прямой запрет 
белорусского законодательства 
на понуждение к оплате допол-
нительных платежей при заклю-
чении договора поставки, сете-
вые ритейлы отказываются от 
сотрудничества с производите-
лями в случае, когда поставщики 
не принимают в полном объеме 
навязываемые им условия.

В то же время торговые 
сети могут позволить себе про-
водить рекламные игры за счет 
своих поставщиков. Например, 
игра «Удача в придачу», проводи-
мая торговой сетью «Евроопт», 
оплачена из кармана самих же 
производителей. Взнос с одной 
организации немаленький, а их в 
рекламной игре принимали уча-
стие десятки. Таким образом, все 
призы фактически были оплачены 
производителями, а не из прибыли 
торговой сети. В случае, если про-
изводитель не хочет участво-
вать, то «Евроопт» сокращает 
его полочное пространство и 
т.д., вынуждая оплачивать сбо-
ры за участие в рекламной игре.

Помимо коммерческих займов 
и дополнительных платежей со 
стороны производителей ритей-
леры имеют в арсенале еще одну 
статью дохода: торговая надбав-
ка. И если накрутка  несетевого 
магазина составляет порядка 30% 
на продовольственные товары, 
то наценка сетевых ритейлеров 
на ту же группу товаров состав-
ляет 50–70% от цены производи-
теля за счет полученной скидки 
на поставляемую продукцию. В 
то время как сам производитель 
имеет прибыль на одну единицу 
продукции в несколько раз мень-
шую, нежели торговые сети. А 
при проведении акций со сни-
жением цены и вовсе может про-
давать продукцию себе в убыток. 
Например, если производитель 
зарабатывает с одной единицы 
продукции 2 цента, то магазин – 
10–15 центов.

На сегодня ситуация на рынке 
складывается таким образом, что 
один из крупнейших белорусских 
торговых операторов имеет воз-
можность диктовать условия 
практически всем отечествен-
ным производителям, что, как 
следствие, влияет на рынок про-
довольственных товаров в целом. 
«евроопт» вынуждает произво-
дителей делать так, чтобы у всех 
остальных сетей цена была выше 

как минимум на 10%. если же 
производитель даст равные усло-
вия с «еврооптом» хоть одной из 
других сетей, то «евроопт» сразу 
же отказывается закупать про-
дукцию производителя, вынуж-
дая последнего увеличить скидку 
еще на 10%. Тем самым происхо-
дит плановое уничтожение дру-
гих сетей с рынка.

За счет ежегодного роста инве-
стиций со стороны производителя 
они получают возможность устанав-
ливать минимальные цены по сравне-
нию с другими сетевыми ритейлера-
ми, что вынуждает остальных игро-
ков на рынке действовать их же мето-
дами и навязывать производителям 
аналогичную позицию по предостав-
лению дополнительных инвестиций 
от производителя для возможности 
оставаться конкурентоспособными 
на рынке.

более того, независимые экс-
перты считают, что деятельность 
торговой сети «евроопт» долж-
на быть проверена на предмет 
соблюдения антимонопольно-
го законодательства, поскольку, 
насчитывая в общей сложности 
порядка 440 магазинов в составе 
торговой сети «евроопт», ООО 
«евроторг» также принадлежат 
магазины сети «Доброном». К 
этому же необходимо добавить 
интернет-магазин e-dostavka. 
С учетом этого доля магазинов 
«евроопт» превышает квоту в 
20% для всех регионов.

Что и говорить, «Евроопт» 
ведет монополистическую дея-
тельность, из-за которой разва-
ливается работа всех остальных 
сетей. Например, Белкоопсоюз, у 
которого слабое место заключа-
ется в том, что каждое звено пла-
тит отдельно. Ему необходим еди-
ный финансовый поток и единый 
логистический центр. Потому что 
сегодня в каждом райпо есть свой 
«царек», который всем руководит 
и проводит интересы тех, кто его 
материально заинтересует. Так, 
например, могут дать предоплату 
производителям с низкой обора-
чиваемостью продукции.

З а и н т е р е с о в а н н о с т ь 
«евроопта» в крушении других 
сетей также кроется в потребно-
сти реализовывать собственный 
импорт. Поскольку он имеет свои 
компании, аффилированные лица, 
которые поставляют продукцию 
из-за рубежа. Хотя руководством 
страны была поставлена задача 
импортозамещения, «евроопт», 
наоборот, вытесняет отечествен-
ных производителей импортом. 
Кроме того, этим компаниям 
«евроопт» платит в валюте и по 
предоплате, тем самым выво-
дя капитал за границу, завышая 
цены белорусским производите-
лям (посредством неоплаты про-
дукции в течение долгого времени 
отечественным производителям), 
вытесняя их с полок более деше-
вым и менее качественным импор-
том. Решением этого мог бы быть 
ввод пошлин на привозную про-
дукцию, как это существует во 
всем мире, включая еС.

Помимо оплаты в срок, в 
Европе и той же России нет допол-
нительных поборов с поставщи-
ков. У нас же, они, пусть в заву-
алированной форме, но есть. 
Поэтому цены в Беларуси выше, 
чем в других странах. С одной 
стороны, ставится цель снижения 
издержек, с другой – торговые сети 
своими действиями их невероятно 
взвинчивают. У производств нет 
средств для развития и обновле-

ния оборудования, а торговля раз-
вивается и растет как грибы после 
дождя – постоянно слышим, что 
открываются все новые и новые 
магазины. Независимые эксперты 
предлагают: надо ввести норму, в 
соответствии с которой все допол-
нительные платежи сетям свыше 
10% должны взыскиваться в доход 
государства.

Слов нет, у нас, в Беларуси 
сплошь и рядом нарушается анти-
монопольное законодательство, 
поскольку один ритейлер, дей-
ствуя как монополист, может 
позволить себе диктовать усло-
вия всему рынку. И, как след-
ствие, нарушается работа и всех 
остальных субъектов ритейла. 
Например, такая социально зна-
чимая сеть, как Белкоопсоюз, не 
может выдерживать конкурен-
цию с современными сетевыми 
операторами, а прекращение его 
деятельности чревато серьез-
ным экономическим кризисом, 
поскольку заменить такую орга-
низацию на сегодняшний день 
невозможно. Так, на ней лежит 
колоссальная социальная нагруз-
ка поддержки населения. Объем 
реализации через данную това-
ропроводящую сеть сокращает-
ся в геометрической прогрессии, 
что может привести к прекраще-
нию существования данной сети 
в недалеком будущем. И вряд ли 
частный бизнес будет выполнять 
социальную нагрузку и возьмет 
на себя обязательства по закупке 
у населения ягод, грибов, приема 
металлолома и так далее. И еще 
более сомнительно, что он будет 
работать в населенных пунктах, 
где проживают только одни пен-
сионеры и ветераны – население, 
которое не принесет большой 
выгоды частному бизнесу, но тем 
не менее должно поддерживаться 
государством. 

В результате этого крупные 
частные ритейлеры за счет колос-
сальных финансовых инвести-
ций от производителей, таких как 
коммерческий заем на 100 дней, 
выплату дополнительных возна-
граждений за реализацию постав-
ленной продукции, а также за 
счет необоснованно завышенных 
цен для потребителей, благодаря 
наценке в 50–70% от цены про-
изводителя, обогащают собствен-
ников сетевых операторов, при 
том что некоторые из них даже не 
являются резидентами Республики 
Беларусь, а значит, впоследствии 
вся доходная часть выводится за 
пределы страны, что приводит к 
опустошению. 

Для борьбы с этим, я считаю, 
необходимо законодательно закре-
пить следующие положения, анало-
ги которых уже существуют в евро-
пейском и российском праве:

– установить максимальный 
размер дополнительных платежей 
сетевым магазинам не выше 10% 
для всех производителей, без дис-
криминации;

– установить ответственность 
за нарушение данного положения, 
и взыскивать в пользу государства 
весь доход, полученный по догово-
рам поставки с условиями о допол-
нительных платежах свыше 10%;

– установить ответственность 
за нарушение сроков оплаты това-
ра, установленных законодатель-
ством, в виде уплаты штрафа в 
доход государства;

– установить ответственность 
за нарушение нормы, регулирую-
щей порядок и сроки оплаты за 
поставленную продукцию в виде 

уплаты штрафных санкций в доход 
государства. При сроке оплаты в 
45 дней установить максимальный 
буфер в размере 55 дней, после 
чего штрафные санкции идут в 
доход государства.

Без этих архиважных мер про-
блема приобретет кастастрофиче-
ский характер. Сегодня произво-
дители платят налоги государству, 
дают работу населению, осущест-
вляют платежи тем, у кого покупа-
ют сырье, а перспективы их мрач-
ные. Уже сейчас многие близки к 
убыточности, и недалек тот час, 
когда они не смогут больше вести 
хозяйственную деятельность и 
будут вынуждены ликвидировать-
ся. Банкротство крупных пред-
приятий-производителей нега-
тивно отразится на экономике 
страны, поскольку они создают 
рабочие места и выплачивают 
заработную плату населению, 
что позволяет ему приобретать 
товары, в том числе в торговых 
сетях.

Не пришло ли время оздоровить 
экономику Беларуси  не на словах, 
а на деле, перенять благоприятный 
опыт России, в которой с 2009 года 
действует закон, регламентирую-
щий сроки оплаты поставки и мак-
симальный размер дополнительных 
вознаграждений товаропроводя-
щим сетям? Также для повышения 
эффективности уже существующего 
закона о торговле РБ, который не 
исполняется в части установленных 
сроков оплаты отгруженных поста-
вок, необходимо предусмотреть 
ответственность в пользу государ-
ства за нарушение ритейлерами 
законодательной базы. Например, 
ввести штраф, уплачиваемый в 
казну при нарушении законода-
тельства об установлении сроков 
оплаты за поставленную продук-
цию, что благотворно повлияло бы 
на платежную дисциплину и, как 
следствие, на конечной цене продо-
вольственных и непродовольствен-
ных товаров для потребителя.

Сегодня много говорится о 
повышении покупательской спо-
собности населения, поднятии 
средней заработной платы до 
500 и более долларов, но при этом 
не уделяется должного внима-
ния тому, что цены в Беларуси 
существенно выше, чем в любой 
стране, с которой мы граничим 
(Польше, Литве, Латвии, России). 
Это объясняется в том числе тем, 
что по европейским или россий-
ским контрактам белорусские про-
изводители не испытывают проблем 
с расчетами за поставку продукции. 
Таким образом, в странах-соседях 
цены на товары ниже в немалой сте-
пени за счет платежной дисципли-
ны и ограничения дополнительных 
вознаграждений. Мы боремся за 
справедливую заработную плату для 
достойного существования населе-
ния, но при этом законодательство, 
которое могло бы способствовать 
стабильности цен, абсолютно безна-
казанно не соблюдается представи-
телями торговли.

Отечественным производи-
телям в этой неравной борьбе с 
монополистическим поведением 
крупных торговых сетей остает-
ся надеяться только на решитель-
ные действия руководства страны, 
направленные на урегулирование 
вопроса платежной дисциплины и 
установление максимальных разме-
ров дополнительных вознагражде-
ний за поставленные товары.

Антон ЛЕГАНЬКОВ,
независимый эксперт.

у сосеДеЙ

Федеральный закон от 28.12.2009 №381-ФЗ (ред. от 03.07.2016) «Об основах 
государственного регулирования торговой деятельности в Российской Федерации»:

МФК под ручку  
с «Еврооптом»?

На сайте Международной финансовой корпорации появилась официальная информация о том, 
что проект белорусской компании «Евроторг» (управляет розничной сетью «Евроопт») 

зарегистрирован за номером 35769. Указана и цель проекта –  расширение белорусской 
розничной сети продуктов питания ООО «Евроторг». Кроме того, сказано, что «проект будет 

способствовать повышению присутствия компании по всей стране и поможет расширить свою 
клиентскую базу». Понимает ли МФК, какой проект готова финансировать?

ЗаКулИсЬе

Экскурс в историю
«Евроопт» и «Евроторг» – ком-

пании, как известно, с историей. 
10 октября 2003 года в Варшаве 

по просьбе белорусской стороны 
были задержаны руководители круп-
нейшего трейдера на минском рынке 
продовольствия – ЗАО «Евроопт». 
Несколькими днями ранее след-
ственное управление Департамента 
финансовых расследований КГК 
предъявило заочное обвинение 
Сергею Литвину и Владимиру 
Василько в создании и управлении 
транснациональной преступной 
организацией, совершившей ряд 
экономических преступлений. 

Уголовное дело, фигурантами 
которого были Сергей Литвин и 
Владимир Василько, тогда называ-
ли одним из самых скандальных. По 
крайней мере было объявлено, что 
«результаты работы следствия позво-
лили едва ли не впервые заговорить 
о деятельности на территории респу-
блики преступной организации, в 
которую входили не только предпри-
ниматели, но и высокопоставленные 
чиновники, представители силовых 
структур России и Беларуси, лиде-
ры преступных группировок СНГ и 
стран Западной Европы». 

А потом события приобрели 
странный оборот. Польша не выда-
ла Литвина и Василько Беларуси. 
По сведениям «Белорусского пар-
тизана», на суд по экстрадиции 
ездили весьма известные в бело-
русской оппозиции люди и свиде-
тельствовали, что независимого 
и объективного суда в Беларуси 
нет, поэтому бизнесменов луч-
ше не выдавать. Надо понимать, 
свидетельствовали не безвозмезд-
но. Потому что ни Василько, ни 
Литвин к оппозиции, конечно же, 
никакого отношения не имели. 
И даже, наоборот, имели прямое 
отношение к ближайшему окруже-
нию Александра Лукашенко. 

Дальше все стало еще больше 
запутываться. Уголовное дело есть, 
обвиняемые в бегах, целое преступ-
ное сообщество – спрут, можно 
сказать, из представителей бизнеса, 
чиновничества и криминала – пра-
воохранители нашли, но магазины 
«Евроопт» не закрыли, не национа-
лизировали и не изъяли. Наоборот, 
бизнес со временем приобрел и мас-
штаб, и размах. Как это умудрились 
сделать формально гонимые и пре-
следуемые белорусским правосуди-
ем бизнесмены, слухи ходят разные. 
В первую очередь насчет того, что 
работают они после того, как про-
винились перед белорусским госу-
дарством, «на себя и на того парня». 
Фактом, однако, остается то, что уго-
ловное дело не помешало Литвину и 
Василько расширить и приумножить 
свой бизнес. ЗАО «Евроопт» пре-
вратилось в «Евроторг», сохранив 
старое название для сети магазинов, 
но владельцами компании остаются 
именно они. 

Приземлились на 
островах

Вернее, по последним обнародо-
ванным данным, ситуация выгля-
дела так. Учредители  «Евроторга» 
– компании, зарегистрированные 
на островах. 

49,75% уставного фонда ООО 
«Евроторг» принадлежит зареги-
стрированной на Кипре LITINVEST 
LIMITED. Еще 49,75% – дру-
гой кипрской компании CURGIL 
VENTURES LIMITED.

В свою очередь LITINVEST 

LIMITED полностью принадлежит 
компании ЕUROBIN INVESTMENT 
LTD., зарегистрированной на 
Британских Виргинских Островах, а ее 
100%-ным собственником выступает 
гражданин Беларуси Сергей Литвин.

Единственным учредителем 
CURGIL VENTURES LIMITED 
является еще одна компания с 
Виргинских островов – DENISON 
FINANCE CORP, полностью при-
надлежащая гражданину Беларуси 
Владимиру Василько.

Чтобы были понятны масшта-
бы бизнеса гонимых «политиче-
ских беженцев», приведем только 
несколько фактов о том, что такое 
«Евроторг». Эти факты год назад 
обнародовал сайт «Про бизнес».

1.По данным за 2015 год, выруч-
ка «Евроторга» была в два раза 
больше, чем у EPAM и Wargaming 
вместе взятых.

2.«Евроторг» в том же году 
являлся крупнейшей компанией-
работодателем в Беларуси.

3.«Евроторг» рос со скоростью 
преуспевающей ИТ-компании. Почти 
как Facebook Марка Цукерберга.

Однако все вышеперечисленное 
радостно-впечатляюще только на 
первый взгляд. Надо понимать, что 
розничный бизнес таких масшта-
бов представляет реальную угрозу 
для страны. Тем более что тут под-
считано далеко не все.

Секрет полишинеля
Например, согласно закону «О 

противодействии монополисти-
ческой деятельности и развитии 
конкуренции», розничные опера-
торы не имеют права открывать 
розничные точки на террито-
рии административных единиц в 
случае, если их доля уже достиг-
ла 20% розничного товарооборо-
та.  Но «Евроторг» во многих реги-
онах давно превысил эту планку. 
Некоторые регионы «Евроторг» 
контролирует целиком и полно-
стью (например, Барановичи, где 
показатель 50%). Ведь это только 
идеологи думают, что они имеют 
власть над людьми. На самом деле 
контроль и власть имеют те, кто 
устанавливает цены и продает хлеб, 
водку, колбасу, соль, сахар…   И 
далее можно перечислить почти 
весь ассортимент «Евроопта».

Международная финансовая 
корпорация готова поспособство-
вать тому, чтобы еще больше рас-
ширить присутствие компании и ее 
клиентскую базу?

Тогда, наверное, МФК будет 
интересно знать то, что в Беларуси 
знают все заинтересованные лица. 
Уже сегодня «Евроопт» занимает 
фактически монопольную позицию 
на розничном рынке. Так как этой 
сети де-факто принадлежит еще один 
розничный оператор – «Доброном». 
Другое название формально позво-
ляет обходить закон о монополиях, 
но не меняет сути. В конце 2015 года 
только ленивые эксперты не выска-
зались насчет того, что «Евроопт» 
укрепляется за счет «Добронома», 
приводились и конкретные факты, 
публиковались документы. Но бело-
русские государственные органы 
старательно делают вид, что ни о 
чем не знают и не догадываются, 
хотя санкции за нарушение антимо-
нопольного законодательства у нас 
космические. 

То, что собственники этих сетей 
– фактически одни и те же люди, – 
секрет, видимо, только для наших 
контролирующих органов. (Ну и, 
возможно, для МФК.)   Но любой 
индивидуальный предпринима-

тель, который хотя бы однажды 
поставлял продукцию в «Евроопт», 
о нехитром «секрете» знает. 

Производители уже стонут, так 
как, контролируя розничные сети, 
этот монстр диктует такие условия, 
которые ставят на грань рентабель-
ности, а то и доводят до банкрот-
ства. Пользуясь своим монополь-
ным положением и возможностью 
покупать товары по нерыночным 
ценам, сеть «Евроопт» доводит 
до банкротства мелкие магазины 
и региональные торговые сети. 
Закрываются и разоряются мелкие 
торговые сети – теряют арендато-
ров и владельцы торговых объек-
тов; собственники зданий, магази-
нов и торговых центров не могут 
вернуть банковские кредиты, взя-
тые на строительство… Проблемы 
нарастают, как снежный ком. Но 
из-за особого статуса этого игро-
ка одни ничего не могут сделать, 
другие ничего не хотят слышать. 
Фактическую торговую монополию 
под разными соусами рекламиру-
ют самые крупные государствен-
ные СМИ и даже академические 
институты некими своими иссле-
дованиями. Такое ощущение, что 
«Евроопт» скупает всех оптом.

Сейчас появился слух, что 
компания лоббирует изменения в 
антимонопольное законодатель-
ство с целью повысить предельно 
допустимую планку товарооборота 
с 20% до 35–40%. Это, надо пони-
мать, позволит легализовать тай-
ные связи с «Доброномом». 

Еще одно ноу-хау позволило 
обойти закон о торговле   и уза-
конить для себя сроки расчетов с 
поставщиками, отличные от тех, 
что прописаны в законе. Иначе 
как объяснить, что менеджеры 
«Евроопта» сейчас фактически 
принуждают поставщиков постав-
лять товары не напрямую, а через 
некую компанию «Найз прайз»? 
Формально – оптовую, для кото-
рой сроки расчетов уже другие. И, 
конечно, все понимают, что озна-
чают для производителей задержки 
расчетов за поставленную продук-
цию. Но особый статус «Евроопта», 
о котором все в Беларуси знают, 
вынуждает всех помалкивать. 

Знают в Беларуси и то, что 
«Евроторг», пользуясь возможно-
стью, проглотил такой кусок, кото-
рый сложно прожевать. Началось 
несварение, начались финансовые 
проблемы... 

Готовы вступить  
в игру?

А теперь, собственно, 
новость.  Под всеобщие бурные апло-
дисменты под ручку с «Евроторгом» 
на белорусском рынке готова появить-
ся Международная финансовая кор-
порация. Причем на сайте МФК ни 
слова не сказано ни про «Доброном», 
ни про другие аффилированные ком-
пании «Евроопта». Зато в описании 
проекта можно увидеть, что около 91 
миллиона долларов предполагается 
инвестировать в развитие новых роз-
ничных магазинов в «местах крупного 
скопления населения». С учетом того, 
что во всех крупных городах (кроме 
Минска) «Евроопт» уже достиг макси-
мальной планки, установленной зако-
ном, хотелось бы поинтересоваться у 
экспертов МФК: где предполагается 
размещение этих магазинов? 

Или вопрос изменения законо-
дательства хозяева «Евроопта» уже 
«порешали»?..

Или МФК ни о чем не знала и 
не догадывалась?..

(«Белпартизан».)

Статья 9. Права и обязанности хозяйствующего субъекта, осу-
ществляющего торговую деятельность, и хозяйствующего субъекта, 
осуществляющего поставки продовольственных товаров, в связи с 
заключением и исполнением договора поставки продовольственных 
товаров

7. В случае, если между хозяйствующим субъектом, осуществляю-
щим торговую деятельность, и хозяйствующим субъектом, осущест-
вляющим поставки продовольственных товаров, заключается и испол-
няется (реализуется) договор поставки продовольственных товаров 
с условием оплаты таких товаров через определенное время после их 
передачи хозяйствующему субъекту, осуществляющему торговую дея-
тельность, срок оплаты таких товаров для установления данным 
договором определяется по следующим правилам:

(в ред. Федерального закона от 03.07.2016 №273-ФЗ.)
1) продовольственные товары, на которые срок годности установ-

лен менее чем десять дней, подлежат оплате в срок не позднее чем 

восемь рабочих дней со дня фактического получения таких товаров 
хозяйствующим субъектом, осуществляющим торговую деятельность;

(п. 1 в ред. Федерального закона от 03.07.2016 №273-ФЗ.)
2) продовольственные товары, на которые срок годности установ-

лен от десяти до тридцати дней включительно, подлежат оплате в срок 
не позднее чем двадцать пять календарных дней со дня фактическо-
го получения таких товаров хозяйствующим субъектом, осуществляю-
щим торговую деятельность;

(п. 2 в ред. Федерального закона от 03.07.2016 №273-ФЗ.)
3) продовольственные товары, на которые срок годности установ-

лен свыше тридцати дней, а также алкогольная продукция, произ-
веденная на территории Российской Федерации, подлежат оплате 
в срок не позднее чем сорок календарных дней со дня фактического 
получения таких товаров хозяйствующим субъектом, осуществляю-
щим торговую деятельность.

(п. 3 в ред. Федерального закона от 03.07.2016 №273-ФЗ.)
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Александр  
ФЕДУТА

тоЧКа ЗренИя

Я й ц а  
в разных 
корзинах

Самая неожиданная для автора этих строк новость 
прошедшей недели пришла в воскресенье. Президент 
Российской Федерации провел день на горнолыжном 
курорте недалеко от Алматы – вместе с казахстанским 
елбасы. Визит приурочен к 25-летию установления 
дипломатических отношений с Казахстаном.

Собственно говоря, череда дипломатических юби-
леев сейчас покатится нам навстречу с телевизионных 
экранов. Это не удивляет. Да и алматинский горный 
курорт хорошо знаком всем, так что понятно, поче-
му, выбирая между Алматы и Сочи, Путин выбрал 
Алматы.

Не Логойск выбрал.
Дважды начиная с 2014-го года Владимир Путин 

публично корректировал свое отношение к ближай-
шим союзникам. Первый раз – когда идея четырех-
сторонних переговоров по донбасскому конфликту, 
формат которой был предложен Европе Нурсултаном 
Назарбаевым, доверена была к реализации Александру 
Лукашенко. Тогда, вероятно, глава российского госу-
дарства счел, что Назарбаев слишком самостоятелен 
в своей политике, чтобы предоставлять ему возмож-
ность общаться с лидерами Германии и Франции 
несколько чаще обычного.

Сейчас встрече с Александром Лукашенко Путин 
демонстративно предпочел катание на лыжах в ком-
пании Нурсултана Назарбаева. Это было не оскорби-
тельно формально: поездка белорусского президен-
та в Сочи изначально публично трактовалась пресс-
службой Кремля как поездка частного лица. Но вот по 
сути, конечно, оскорбление было нанесено. В преддве-
рии юбилея установления дипломатических отноше-
ний можно было найти двадцать минут для протоколь-
ного позирования перед телекамерами.

Я не уверен в том, что продекларированная под-
готовка к заседанию Высшего государственного совета 
дышащего на ладан Союзного государства будет уско-
рена. Очевидно, что состояться она должна не позднее 
марта – в конце концов, любой бухгалтер скажет, когда 
у нас окончание финансового года и дирекция предпри-
ятия должна отчитываться перед учредителями. Я не 
бухгалтер, но, по-моему, как раз в марте. И именно в мар-
те, после утверждения доходно-расходной части отчета 
дирекции, учредители должны сказать всем публично, 
как дальше будет развиваться предприятие. И с этой 
точки зрения Союзное государство ничуть не лучше и не 
хуже любой частной лавочки. Шуму несколько больше, 
правда, но в последнее время стих и он.

Почему? Потому что учредители достаточно явно 
раскладывают яйца по разным корзинам, чтобы при 
столкновении не проверять друг друга на прочность. 
Сейчас же всего лишь публично продемонстрировано, 
что яиц в общей корзине практически не осталось. 
И визитом в Казахстан, а затем в Таджикистан и 
Кыргызстан Путин демонстрирует вектор развития 
созданного им Евразийского союза. Беларусь решила 
отдалиться от него? Отдаляйтесь. Но не надейтесь, что 
глава вашего государства и далее будет воспринимать-
ся и в качестве частного лица. Как частное лицо – нет. 
Катайтесь на лыжах в одиночестве. Как президент – 
конечно да, куда же без этого? Все вполне официально.

Я бы не рассматривал это как очередную форму 
давления. В конце концов товарооборот уменьшается, 
и российские производители, насколько можно судить, 
используют это для постепенного отвоевывания плац-
дармов, завоеванных белорусскими поставщиками на 
их территории при неимоверных лоббистских уси-
лиях Александра Лукашенко. Что, творог и сметану 
в России разучились производить? Нет, не разучи-
лись. Вот сейчас и того больше производят. При чем 
тут Данкверт и его злая воля? Кто вообще он, этот 
Данкверт? Зажимают белорусского производителя – 
освобождают место российскому. Все логично.

Проблема в том, что такое поведение россий-
ского союзника можно и нужно было предвидеть. 
Российский рынок не будет вечно льготным для нас. 
Это противоречит и законам экономики, и здравому 
смыслу. Как и российские поставки в Беларусь не 
могут бесконечно льготироваться на основании дого-
воренностей между двумя президентами. Не будет 
этого. Советский Союз некогда сдал Эриха Хоннекера 
– неужели в Минске кто-то думал, что правопреем-
ница СССР никогда не сдаст Лукашенко? Я не говорю 
– «не выдаст», ибо выдавать некому, никто не требует. 
Но вот сдать с потрохами белорусскую экономическую 
модель Россия может. Она уже это сделала. Петляние 
на лыжах по алматинским горным склонам – это как 
извилистый росчерк президента России после страш-
ных слов новой резолюции:

– На общих основаниях.
То, что сегодня промидовские политологи выдают 

за изощренную форму давления на Беларусь со сторо-
ны Кремля, всего лишь переход на общение Москвы и 
Минска на общих основаниях.

В общем, хотя наши яйца и в разных корзинах, но, 
похоже, они дали трещину. Причем белорусские – не 
российские. У тех скорлупа, судя по всему, несколько 
прочнее.

Рудзенск у мроях
Штрых-партрэт аднаго з гарадоў-спадарожнікаў Мінска

Нават тыя, хто не вельмі 
ўважліва сочыць за навінамі 
беларускага жыцця, хутчэй 
за ўсё, чулі пра перспектывы 
г а р а д о ў - с п а д а р о ж н і к а ў 
сталіцы. Спачатку іх было 
дзевяць – Дзяржынск, 
Жодзіна, Смалявічы, 
Фаніпаль, Узда, Рудзенск, 
Лагойск, Стоўбцы, Заслаўе. 
Расказы пра перамены ў іх 
зачароўвалі: шыкоўныя дамы, 
зялёныя паркі, блакітныя 
сажалкі, поўны набор 
сацыяльных аб’ектаў…

Пра ўсё гэта нам 
паведамлялі не ў жанры 
дзіцячых казак. Яшчэ ў 2010 
годзе Савет міністраў прыняў 
пастанову “Аб дзяржаўнай 
праграме будаўніцтва 
буйных жылых раёнаў для 
жыхароў Мінска ў гарадах-
спадарожніках…”. Падпісваў 
яе прэм’ер-міністр Сяргей 
Сідорскі, але ж гэта не 
азначае, што Андрэй Кабякоў, 
цяперашні прэм’ер, не павінен 
яе выконваць. Заўважым, 
не толькі ўрад рыхтаваў 
сур’ёзныя дакументы, 
Аляксандр Лукашэнка 
таксама падпісваў адпаведныя 
ўказы, адзін з іх абнародаваны 
ў студзені мінулага года.

Ды што і казаць, у 
працяглай гісторыі са 
стварэннем гарадоў-
спадарожнікаў навідавоку 
фантастычна вялікае 
шчырав анне тысяч 
спецыялістаў над праектамі 
і пражэктамі  паветраных 
замкаў пад кодавай назвай 
“гарады-спадарожнікі”.

Былі нават зацверджаны 
нарматыўныя дакументы 
з планамі па прыросце 
насельніцтва і жыллёвым 
будаўніцтве ў іх на 2020 год 
(гл.табліцу). Лёгка падлічыць, 
што новыя кватэры ў гарадах-
спадарожніках праз тры гады 
павінны атрымаць больш за 
30 тысяч мінчан і грамадзян 
з другіх месцаў. Але, хутчэй 
за ўсё, намаляванае ў табліцах 
застанецца толькі на паперы. 
Прычына не ў адсутнасці 
дысцыпліны, у Беларусі 
і яе сталіцы элементарна 
бракуе грошай. Няма за што 
будаваць.

Аптымістычныя загалоўкі 
ў прэсе кшталту “Тут 
будзе горад-сад!”, “Праект 
стагоддзя!” змяніліся на 
песімістычныя кшталту 
“Гарадоў-спадарожнікаў у 
Мінска пакуль што не будзе”. 

Тым не менш у публікацыях 
на гэтыя тэмы часцей за ўсё 
згадваецца Рудзенск як самы 
верагодны варыянт для 
рэалізацыі маштабнага праекта. 
У адным з інтэрв’ю старшыня 
Мінскага аблвыканкама 
Сямён Шапіра выказаўся так: 
“Найбольшы шанец першым 
атрымаць статус горада-
спадарожніка  мае Рудзенск. 
У тых месцах Мінская 
ТЭЦ-5, у якой велізарны 
запас невыкарыстоўваемай 
электрычнай і цеплавой 
энергіі. Ёю лёгка абагрэць ва 
ўсіх сэнсах нават стотысячны 
горад”.

На адным з сайтаў 
мы знайшлі такое 
тлумачэнне сіт уацыі 
Мінскім аблвыканкамам: 
“Абмяркоўваць  праблемы 
гарадоў-спадарожнікаў ніхто 
не гатовы і не збіраецца 
рабіць гэта, па меншай меры 
да вясны, з-за складанай 
эканамічнай сітуацыі пакуль 
не ясна, што нас чакае. 
У адпаведным камітэце 
аблвыканкама лічаць, што ў 
бліжэйшай будучыні варта 
падтрымаць раней названы 
намер развіваць гарады-
спадарожнікі  – Рудзенск 
і Смалявічы.  А што рабіць 
з указам прэзідэнта, 

ГораД- 
спаДарожнік

плануемы прырост 
насельніцтва Да 2020г.  

(тыс.чалавек)

 плануемае жыллёвае  
буДаўніцтва Да 2020г. 

(тыс. кв. м)

Дзяржынск  6,6  338,8

Заслаўе  3,3  201

Лагойск  1,87  118

Рудзенск   9,3 366

Смалявічы  7,39  237

Фаніпаль  4,88  207,8

Дармаед? На адпачынак у Егіпет!

Прыехалі…
«Народная Воля» 

раней паведамляла пра 
сітуацыю, калі дзясяткі 
кліентаў сталічнай 
турыстычнай кампаніі 
“Неролі” яшчэ ў 2014 
годзе засталіся ля 
разбітага карыта. Фірма 
брала перадаплату за 
турыстычныя паслугі, але 
на гэтым усё і заканчвала-
ся. У выніку падманутымі 
аказаліся дзясяткі людзей. 
Агульная сума, якой 
завалодала дырэктар 
фірмы, складае 
дзясяткі тысяч 
долараў. Кіраўніцтва 
фірмы абяцала вярнуць 
грошы кліентам яшчэ да 
канца 2014 года, але, як 
кажуць, воз і да гэтага 
часу на месцы.

І вось нарэшце 
праз некалькі гадоў 
разбіральніцтва выне-
сена рашэнне па спра-
ве “Неролі”: дырэктар 
фірмы асуджана да шасці 
з паловай гадоў зняво-
лення з канфіскацыяй 
маёмасці. Пад варту 
Вольгу Іваноўскую ўзялі 
наўпрост у зале суда 
– да гэтага часу жан-
чына знаходзілася пад 
дамашнім арыштам.

Бакі, безумоўна, яшчэ 
могуць абскардзіць пры-
суд, але сёння падману-
тых кліентаў больш хва-
люе іншае пытанне: хто 
ім верне грошы?

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

які прадпісвае развіццё 
адразу шасці гарадоў?  У 
аблвыканкаме нам далі 
зразумець, што з-за недахопу 
рэсурсаў на ўказ варта 
заплюшчыць вочы”.

Нічога не скажаш, 
цікавая тэхналогія, адзін 
указы падпісвае, астатнія іх 
ігнаруюць… 

«…Працуе 
толькі 

цырульня»
Дабірацца з Мінска 

нескладана. Калі патрапіш на 
рэйс гарадской электрычкі, 
то праз сорак  восем хвілін 
апынешся ў паселішчы.

Вакзал у Рудзенску 
ш ы к о ў н ы .  П а с л я 
рэканструкцыі ў снежні 2013 
года ён літаральна заззяў 
свежымі фарбамі. З кім у 
Рудзенску ні загаворыш, 
усе з гонарам узгадваюць 
у першую чаргу вакзал і 
ў другую чаргу таксама 
вакзал, падкрэсліваючы, што  
падземны пераход пад калеямі 
чыгункі – для іх усё роўна як 
метро. Пачута і такая легенда: 
нібыта над мясцовай школай-
інтэрнатам для хворых дзетак 
узяў шэфства адзін з сыноў 
Аляксандра Лукашэнкі і 
перыядычна яе наведвае. 
Таму школа, па-першае, 
не мае патрэбы ні ў чым, а 
па-другое, падземны пераход 
перыядычна вымываюць 
з мылам, відаць, перад 
прыездам госця з Мінска. 

І ўсё ж увесь Рудзенск не 
прыбярэш, не ўпрыгожыш. 
Выглядае ён, асабліва цяпер, у 
міжсезонне, шэрым, брудным, 
няўтульным. Прыязджаеш, 
і няма адчування, што цябе 
тут чакалі як госця, як 

пакупніка, кліента, турыста.  
Паводле звестак даведнікаў, 
у гарадскім пасёлку 11 
крам, на самай справе іх 
тут больш, усе невялікія, 
падобныя  падборам тавараў 
адна на адну. Нічога свайго, 
адметнага, рудзенскага. 
Пытаешся: а дзе з дарогі 
можна выпіць кубачак кавы?

– О! Гэта вам трэба 
накіравацца да лазні, а там 
насупраць ёсць кавярня пад 
назвай “Таверна”, але яна 
адчыняецца аж у 16 гадзін.

Спыняемся перад шыль-
дай на Доме быту. Чалавек, 
што праходзіць міма, рэагуе:

– Можаце не чытаць, 
сёння субота, працуе толькі 
цырульня. 

– А заўтра?
– Заўтра нядзеля, не пра-

цуе нічога.
Кавай частуемся ў 

доме Міхаіла Хведаравіча 
Парфёненкі. Сем гадоў 
таму адзін з нас пісаў для 
“Народнай Волі” матэры-
ял пра гэтага цікавейшага, 
дасціпнейшага чалавека, 
пра ягоную пакручастую 
біяграфію і ўменне супраць-
стаяць шматлікім цяжкасцям. 
Мы просім пабыць яго гідам 
па тых мясцінах Рудзенска, з 
якімі ён добра знаёмы, Міхаіл 

Хведаравіч ахвотна згаджаец-
ца.

Гаспадар выносіць 
з суседняга пакоя ікону 
Найсвяцейшай Панны Марыі. 
Парфёненка атрымаў яе з 
рук мясцовага ксяндза айца 
Міхаіла ў знак прызнання 
ягоных заслуг у будаўніцтве 
касцёла. Гісторыя гэтага 
яшчэ не дабудаванага хра-
ма – сюжэт для тэлесерыяла, 
не менш. Там вялося след-
ства, але ў вузкім сегменце і 
не зусім яно было звязана з 
будаўніцтвам. Былі арышты, 
суды. Адзін з афіцэраў КДБ, 
мясцовы ўраджэнец, датычны 
да справы, паводле легенды, 
дапамагаў выбіць у Рудзенску 
ўчастак пад каталіцкі храм, 
цяпер разам з жонкай асуджа-
ны на працяглы тэрмін зня-
волення. Таямніц больш, чым 
можа нават падацца на першы 
погляд.

Пытаемся ў Парфёненкі, 

ці шмат ён зарабляў грошай 
на будаўніцтве касцёла.

– Вы што? – абураецца 
ён. – Не толькі не зарабляў, 
а яшчэ і ўносіў свае грошы з 
пенсіі пры патрэбе.

Дарэчы, паводле сваіх 
рэлігійных перакананняў 
Міхаіл Хведаравіч – пра-
тэстант, баптыст, але гэта 
чыста ўмоўнае вызначэн-
не, бо  Парфёненка  лічыць, 
што  хрысціянам  лепш 
жыць без падзелу на 
канфесіі. Напрыклад, ён 
сам прапаноўваў паслугі 
будаўніка шырокага профілю 
праваслаўнай царкве на 
простых і зразумелых умо-
вах, па-валанцёрску. Але 
не знайшоў паразумен-
ня з арганізатарамі будоўлі. 
Царква, будаўніцтва якой 
распачалі ў Рудзенску больш 
за дзесяць гадоў таму, так і 
не паднялася вышэй падмур-
ку. Хто яго ведае, у чым пры-
чына маруднасці, але заняд-
баны  аб’ект не ўпрыгожвае 
Рудзенск.

Сквер без ідалаў
Цэнтральнай плош-

чы ў Рудзенску ў класічным 
разуменні быццам бы і няма. 
Але цэнтр гарадскога пасёл-

ка прыкметна абазнача-
ны. Ладны сквер. Па баках 
выканкам, Дом культуры, 
сцены заводскіх карпусоў 
“Святлатэхнікі”, касцёл,  буду-
чы праваслаўны храм, зеўрае 
пустымі аконнымі праёмамі 
будынак паліклінікі. Летам 
мінулага года адзін з нас 
фатаграфаў помнік Леніну ў 
скверы. Звычайны, стандар-
тна-каменны Ільіч. У колішнія 
часы стаяў тут і каменны 
Сталін. Але ягоную скуль-
птуру зрынулі з п’едэстала і 
некуды звезлі. Фатаграфуючы 
летась помнік Леніну, ці ж 
можна было прагназаваць, 
што і ён будзе хутка звалены 
з п’едэстала? Хаця Беларусь 
змірылася з велізарнай коль-
касцю ідалаў на плошчах сваіх 
гарадоў і пасёлкаў.

Калі бетонную глыбу-
калону, на якой месцілася выя-
ва Сталіна, пакінулі на месцы, 
знайшлі ёй іншае прызначэн-
не. Да яе прымацавалі шыльду 
з надпісам аб часе заснавання 
Рудзенска. Праўда, спалучэн-
не колеру і тэкстуры пліты з 
фарбаю літар такое няўдалае, 
што дакладна прачытаць 
высечанае на камені немагчы-
ма ні ў акулярах, ні без іх.

П’едэстал, на якім 
дзесяцігоддзі прастаяў камен-

ны Ленін, зруйнавалі ўшчэнт. 
На тым месцы, дзе знаходзіўся 
помнік, і на дарожцы, што 
вяла да яго, кучкі камянёў.

Мясцовыя жыхары 
распавялі, што ліквідацыя 
помніка правадыру-
бальшавіку прайшла ціха, 
выбралі такі час, калі на 
вуліцы нікога не было. Ніхто 
нічога не заўважыў. Абышліся 
без цырыманіялаў. Потым 
высветлілася, што скульптур-
ны Уладзімір Ільіч апынуўся 
на гаспадарчым двары было-
га саўгаса “Рудзенскі”, цяпер 
гэта гаспадарка належыць 
“Мінскметрабуду”. Стаіць ён 
там у поўны рост, на зямлі, 
без п’едэстала. Як быццам 
нечага чакае.

Рудзенск застаўся фактыч-
на без помнікаў асобам. Хаця 
назвы вуліц тут вытрыманы 
ў савецкім стылі: Савецкая, 
Ленінская, Камсамольская, 
І н т э р н а ц ы я н а л ь н а я , 
Луначарскага, Карла Маркса, 
Энгельса… Праўда, гадоў 
дзесяць таму з’явілася вуліца 
Міхася Чарота, паэта, дра-
матурга, грамадскага дзеяча, 
ураджэнца Рудзенска.

 
Я шумлівы чарот, я 

мяцежны бунтар.
Я балота буджу гучным 

шумам.
У вадзе я жыву і абмыт  

дажджом хмар,
Але змоўкнуць не дам сваім 

струнам.
Уздыму дух людзей,  

прабуджу іх ад сну, –
Славу, будучнасць я ім  

прарочу...
Я, мяцежны бунтар,  

клічу жыцця вясну,
Клічу к працы свабоднай  

і творчай.
 
Міхась Чарот (Кудзелька) 

у 1930-я гады перастаў зай-
мацца літаратурай, рэдагаваў 
газету, асуджаў сваіх былых 
паплечнікаў за нацыя- 
нал-дэмакратызм. Але гэтыя 
абставіны не перашкодзілі 
арышту былога паэта-бун-
тара, ён быў расстраляны за 
“контррэвалюцыйную нацы-
янал-дэмакратычную дзей-
насць” у студзені 1937 года. У 
1956 годзе Міхаіл Сымонавіч 
Кудзелька быў рэабілітаваны.

На будынку Дома культу-
ры ў Рудзенску прымацавана 
мемарыяльная дошка.

Мікалай ДЫМ,
Мікалай ЗЕНЕВІЧ.

(Працяг у наступным 
нумары.)

За што 
асудзілі 

фермера?
Учора ў Маларыцкім 

раённым судзе вынесена 
рашэнне па справе 
Аляксандра Бельчука.

Гісторыя пачалася з 
інцыдэнту, які адбыўся 
яшчэ 9 мая 2014 года, 
калі сям’я Бельчукоў 
мела канфлікт з 
супрацоўнікам ДАІ з-за 
свайго самаробнага 
н е з а р э г і с т р а в а н а г а 
і незастрахаванага 
трактара.

Мікалай бяльчук 
разам са сваім бра-
там Аляксандрам 
абвінавачваліся ў тым, 
што ўчынілі гвалт у 
дачыненні да даішніка. 
Маўляў, каб пазбегнуць 
пакарання, мужчыны 
спрабавалі схаваць трак-
тар і ўступілі ў сутыч-
ку з супрацоўнікам 
праваахоўных органаў. 
Брат Мікалая Бельчука 
некалькі разоў ударыў 
кулакамі інспектара, а 
сам Мікалай быццам бы 
ўкусіў інспектара за руку. 
Дарэчы, на судзе фермер 
абвяргаў гэты факт.

Мікалай Бяльчук быў 
асуджаны да двух месяцаў 
арышту, але зараз ужо 
знаходзіцца на волі. Суд 
над Аляксандрам пачаўся 
27 студзеня.

“Сыну прысудзілі 
паўгода зняволення з 
адбыццём пакарання ў 
калоніі агульнага рэжыму, 
– распавёў “Народнай 
Волі” бацька ферме-
ра Іван бЯльЧУК. 
– Паколькі Аляксандр 
знаходзіцца пад вартай 
з 21 кастрычніка, то на 
волю ён выйдзе прыкладна 
ўжо праз два месяцы. Мы, 
безумоўна, не згодны з 
такім судовым рашэннем, 
але што зробіш? І 
каму дакажаш сваю 
невінаватасць?..”

Сяргей НІКАНОРАЎ. 

рэбус

суД

уЧора

Сяргей Мураўёў на волі
Учора кіраўніка кампаніі 

«РасінтэхГруп» Сяргея Мураўёва 
вызвалілі з-пад варты непасрэдна ў зале 
суда. Ён прызнаны вінаватым ва ўхіленні 
ад выплаты падаткаў і прыгавораны да 
двух з паловай гадоў абмежавання волі 
без накіравання ў папраўчую ўстанову, 

але  паколькі бізнесмен знаходзіўся 
за кратамі з чэрвеня 2015 года, то суд 
прызнаў пакаранне адбытым.

Сяргей Мураўёў поўнасцю прызнаў 
сваю віну. Ён цалкам кампенсаваў шко-
ду дзяржаве. Пры гэтым  маёмасць 
Сяргея Мураўёва будзе канфіскавана 

– два зямельныя ўчасткі і два дамы ў 
Мінскай вобласці, а таксама аўтамабіль 
«Пежо».

Хоць прыгавор суда не набыў 
законную сілу, але, думаецца, Сяргей 
Мураўёў не будзе яго абскарджваць.

Пётр СКВАРЧЭЎСКІ.

ІнІЦЫятЫВа

З незвычайнай прапановай выступіла 
адна беларуская турфірма.

Кампанія “Мерлінтур” накіравала ліст 
у Міністэрства па падатках і зборах, у якім 
прапануе арганізаваць для плацельшчыкаў 
падатку на “дармаедства” розыгрыш пуцёўкі 
ў Егіпет. Асабліва падкрэсліваецца, што 
турфірма поўнасцю аплаціць такое падарожжа, 

уключаючы пералёт і пражыванне ў гатэлі па 
сістэме “ўсё ўключана”.

– Мяркуем, што “сацыяльныя 
ўтрыманцы” больш ахвотна плацілі б 
падатак, калі б ведалі, што пры гэтым 
могуць для сябе нешта і выйграць, – дадаў 
“Народнай Волі” камерцыйны дырэктар 
кампаніі Канстанцін КАлЯДА. – Добра, 

каб і іншыя падхапілі нашу ініцыятыву. 
Няхай бы, напрыклад, Клімавіцкі 
лікёра-гарэлачны завод ад сябе таксама 
прапанаваў нейкія прызы для “дармаедаў”. 
Трэба талакой такія справы вырашаць. 
Тады будзе ўсім і добра, і весела. І не будзе 
канфрантацый.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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стоп-КаДрпрапаноВа КалонКа  
алеся няЎВеся

Абавязкаў 
тлумных 

многа ёсць, 
на жаль, у 
педагога 
Школьных педагогаў 
абавязалі нагадваць 

бацькам сваіх вучняў, што 
яны не аплачваюць 

“камуналку”.
Мікола лаяў сына Мішку,
Бо дрэнна вучыцца хлапчук:
– Усе другія дзеці кніжку
Амаль не выпускаюць з рук,
І толькі ты адзін са школы
Прыносіш двойкі і калы.
Дык падстаўляй азадак голы,
Вучыцьму я, гаўнюк малы!
І праз азадак бацька Мішку,
Як кажуць, устаўляў мазгі.
Бывала, захапляўся крышку,
І тыдзень тлелі пісагі.
Ды не было з таго карысці –
Ніколі не прыносіў пяць.
Відаць,
Яго яшчэ ў калысцы
Была патрэба лупцаваць.
Мікола не хадзіў на сходы
У школу з першага званка.
Ён жонку выпраўляў заўсёды,
Каб чырванела з-за сынка.
У жонкі на заводзе праца.
Прыйшла праверка на завод,
І давялося затрымацца.
А тут якраз бацькоўскі сход.
Міколу беднаму міжволі
Пайсці прыйшлося.
Думаў ён,
Што атрымае ўзбучку ў шко-
ле,
Бо сын – аболтус, ахламон.
Хто вінаваты? Бацька й маці!
Няёмка кожнаму, дальбог,
Як пачынае сарамаціць
За дзетак школьны педагог.
Бацькоў на сход прыйшло 
нямала,
І бальшыня – для пахвалы.
Настаўніца прапанавала
Ім сесці за “свае” сталы.
Мікола блытаўся ў праходзе:
А дзе ж сядзіць ягоны сын?
(Сярод бацькоў – ну смех 
дый годзе! –
Такі няўцямны ён адзін.)
Хтось даў падказку, што 
“камчатку” –
Апошні стол – хлапец абраў.
Бацькам настаўніца спачатку
Наконт надзённых школьных 
спраў 
Паскардзілася-расказала:
– Рамонт зрабіць бы хоць які,
А грошай у бюджэце мала.
Дык трэба скінуцца, бацькі…
А потым бітую гадзіну
Вучылка пудрыла мазгі
(І ўсе бацькі даліся дзіву)
Пра камунальныя даўгі.
Маўляў, ёсць сярод вас такія,
Што ігнаруюць плацяжы.
І хоць ты іх прыспешвай кіем 
Або ў міліцыю бяжы.
Таму, маўляў, у іх і дзеткі
У школе не хапаюць зор.
Ці ж безадказны бацька гэткі
Дзіцёнку будзе як узор?
Дзяржаве ставіць палкі ў 
колы –
Не папаўняецца казна.
І першым прозвішча Міколы
Усім агучыла яна.
Такую адчуваў стыдобу,
Як быццам ён – Сусвету зло.
А каб абмеркаваць вучобу,
Ужо і часу не было…

* * *
Дадому ідучы, Мікола
Скіроўваў позірк свой у дол,
Бо адчуванне, што са школы
Нясе ён, як і Мішка, кол…

Узвядзём 
помнік 

Тызенгаўзу!
Пішу Вам я, жыхар горада 

Паставы, што знаходзіцца на 
паўночным захадзе нашай Белай 
Русі, у краі так званага Паазер’я. 
Вельмі люблю свой горад, сваю 
родную старонку, але многае з 
таго, што робіцца ў нас у апошнія 
гады, часам выклікае абурэнне!

Даўно надышоў час аддаць 
даніну павагі тым, хто палажыў 
нямала цаглін у падмуркі нашага 
горада. У першую чаргу я маю на 
ўвазе Антонія Тызенгаўза. Калі б 
не гэтая гістарычная асоба, дык ці 
ведаў бы хто зараз пра Паставы?

На цэнтральнай плошчы 
ўзвышаецца помнік У.І.Леніну. 
А што зрабіў “правадыр усіх 
працоўных” для нашага горада? 
За яго фантомныя ідэі мясцо-
выя жыхары заплацілі крывёю. 
Падчас бальшавіцкага тэрору 
знішчаны лепшыя прадстаўнікі 
нашага люду.

Я звярнуўся да мясцовых улад 
з прапановай устанавіць у гора-
дзе помнік А.Тызенгаўзу, які разам 
са сваім родам пакінуў вялікую 
спадчыну на нашай зямлі. Ёсць 
усе падставы для таго, каб мая 
ініцыятыва была падтрымана. 
Нават куцае апытанне, праве-
дзенае на сайце райвыканкама, 
паказала, што са 100 чалавек 85 
за тое, каб з’явіўся такі помнік 
у цэнтры Пастаў. Трэба толькі 
знайсці сродкі, аб’явіць конкурс 
на лепшы яго варыянт – і ўзвесці. 
Замест канкрэтных крокаў у гэтым 
накірунку чыноўнікі даюць адказ: 
у раённым бюджэце няма грошай 
на такі праект.

Што і казаць, самая звычайная 
адпіска. Калі б у кіраўніцтва рай-
выканкама была зацікаўленасць 
у рэалізацыі маёй прапановы, 
якая падтрымліваецца боль-
шасцю гараджан, яно папрасіла 
б усё мясцовае насельніцтва 
зрабіць унёсак ва ўзвядзенне 
помніка Тызенгаўзу. Я ўпэўнены, 
многія адгукнуліся б і агульнымі 
намаганнямі была б аддад-
зена даніна павагі славутаму 
прародзічу, які вельмі многае 
зрабіў для нашай зямлі, для 
нашай гісторыі.

Са зваротам да землякоў наконт 
ушанавання памяці А.Тызенгаўза 
я хацеў выступіць на старонках 
раённай газеты. Ды дзе там! Як ска-
зала мне галоўны рэдактар Фаіна 
Касаткіна, начальніца ідэалагічнага 
аддзела райвыканкама Чаплінская 
лічыць, што гэтае пытанне зараз не 
актуальна.

Вось так – не актуальна. 
А што актуальна – кланяцца 
ідалам, ушаноўваць імёны тых, 
хто загубіў мільёны жыццяў?

Не, помнік Тызенгаўзу ў 
Паставах павінен быць узведзе-
ны! Таму я звяртаюся да мяс-
цовай грамадскасці: давайце 
агульнымі намаганнямі рэалізуем 
вельмі важны для нашага горада, 
для нашага краю праект! Мы ўсе 
– гаспадары на роднай зямлі, а не 
купка чыноўнікаў.

Сцяпан КАТОВІЧ,  
жыхар Пастаў.

2017 год – Год памяці ахвяр бальшавізму
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Страусіны 
парламент

Не зачыняйце 
бібліятэку

Некалі Л.М.Талстой адкрыў 
бібліятэку ў невялічкай вёсачцы з 
назвай Ясная Паляна. А вось нашы 
мясцовыя начальнікі ў Вілейцы 
хочуць зачыніць чытальню ў 
мікрараёне завода “Зеніт”, дзе 
пражываюць тысячы людзей. 
Кажуць, няма грошай на яе 
ўтрыманне.

Я з такім тлумачэннем не згодна. 
Вунь колькі чыноўнікаў сядзіць 
на кожным паверсе ў будынку 
райвыканкама! Скарачайце 
штаты – справы не пагоршацца. 
А вызваленыя сродкі накіруйце 
на набыццё кніг, часопісаў, газет 
і на зарплату бібліятэкарам. Не 
абкрадвайце людзей духоўна!

Людміла Піліпаўна 
КАМІНСКАЯ,  

жыхарка г.Вілейкі.

Што такое 
«пятая 

калона»?
Патлумачце мне, калі 

ласка, што такое “пятая 
калона”, аб якой раз-
пораз паўтарае Аляксандр 
Лукашэнка? 

Марыя Мікалаеўна 
Парнак, Мінск.

Шаноўная Марыя Мікалаеўна! 
Азначэнне “пятая калона” 
паходзіць з часоў грамадзянскай 
вайны ў Іспаніі (1936–1939 гг.). 
Першы раз яго ўжыў у 1936 годзе 
франкісцкі генерал Эміліа Мола, 
які, выступаючы па радыё, сказаў, 
што, акрамя чатырох калон 
войскаў генерала Франка, што 
наступаюць на Мадрыд, у самім 
горадзе ёсць яшчэ і пятая кало-
на – гэта значыць, прыхільнікі 
франкістаў у сталіцы. У самім вой-
ску Франка гэтае выказванне вос-
тра крытыкавалі. У адказ на пра-
мову Мола ў арміі рэспубліканцаў 
быў сфарміраваны Пяты полк, 
які зрабіўся своеасаблівым 
контрсімвалам. Фразеалагізм 
“пятая калона” любяць ужы-
ваць рознага кшталту палітыкі, 
калі хочуць давесці, нібыта 
іх палітычныя праціўнікі 
дзейнічаюць на замову чужых, 
варожых сіл.

пИсЬмо В реДаКЦИЮ

Уважаемая редакция!
К своему письму я прила-

гаю архивную справку, которая 
была выдана мне еще в 1990 году. 
Напечатайте ее, пожалуйста. Этот 
документ имеет прямое отношение 
к моей просьбе.

Вот уже много лет я веду  
переписку с различными государ-
ственными органами. А толку-то 
никакого. Никак не могу добиться 
получения статуса участника пар-
тизанского движения.

Во время войны я распространял 
подпольную литературу в Минске, 
добывал сведения о фашистском 
режиме для партизанского отряда. 
В один из дней оказался в гитлеров-
ских застенках – за то, что не выдал 
человека, связанного с патрио- 
тической группой. В результате 
пыток попал в немецкую тюремную 
больницу, что подтверждается этой 
архивной справкой.

В 2011 году в газете «Во славу 
Родины», которая является офи-

циальным органом Министерства 
обороны Республики Беларусь, 
была напечатана статья 
«Мальчишка с ранцем за плеча-
ми» – обо мне и о моей борьбе с 
фашистами.

Спросите, так почему меня не при-
знают участником партизанского дви-
жения? Из-за бюрократических про-
волочек. Бывший заместитель пред-
седателя Логойского райисполкома 
С.П.Кулинкович и другие чиновники 
направили мои документы в комис-
сию при Совете министров. Затем 
они попали в Минский горисполком, 
где указали, что решение о моем уча-
стии в качестве связного партизан-
ского отряда «Большевик» должна все 
же принимать комиссия при том же 
Логойском райисполкоме.

Как видите, прогнали по кругу, 
и я ничего не добился. Более того, 
чиновники поменялись, и я теперь 
не могу найти оригиналы свиде-
тельских показаний, которые пред-
ставлял в комиссию Логойского 

райисполкома, их, видимо, случай-
но уничтожили.

Генерал Е.В.Микульчик, 
который одно время занимался 
вопросами бывших подпольщи-
ков и партизан, направил меня в 
Минский городской Совет депу-
татов. Там рассмотрели мое заяв-
ление и посоветовали обратить-
ся в Министерство обороны 
Республики Беларусь, откуда я 
получил ответ, что данная пробле-
ма не относится к их компетенции.

Замкнутый круг. Буду обра-
щаться в прокуратуру г.Минска 
и требовать, чтобы ее работники 
разобрались в волоките конкрет-
ных чиновников. И, понятно, нака-
зали тех, по чьей вине пропали ори-
гиналы свидетельских показаний 
партизан бригады «Большевик». 
Свидетель Н.А.Зимницкий входил 
в бригаду «Большевик» с 1942-го 
по июль 1944 года.
Иосиф Александрович САВИЧ, 

житель Минска.

Вядомы гісторык Ігар 
Кузняцоў ў двух нумарах 
“Народнай Волі” (31 студзеня 
і 1 лютага 2017 г.) надрукаваў 
артыкул “Большевистский террор 
(забвению не подлежит…)”. Ён у 
чарговы раз нагадаў пра масавае 
знішчэнне “контррэвалюцыйных 
элементаў”, якое прывяло 
да стварэння расстрэльнай 
“прамысловасці”, калі смяротнае 
пакаранне стала бытавой з’явай.

Скарочаныя назвы карных 
органаў – ОГПУ, НКВД, МГБ, КГБ – 
прыводзілі мільёны людзей у жах, а 
прозвішчы іх карнікаў (Дзяржынскі, 
Ягода, Яжоў, Берыя і многія іншыя) 
выклікалі страх і нянавісць. Кожны 
савецкі грамадзянін з непакоем 
чакаў начнога стуку ў дзверы, 
бо ведаў, што могуць прыйсці 
“кампетэнтныя” людзі, зрабіць 

ператрус і забраць у “чорны 
воран”. Мне давялося ў дзіцячыя і 
школьныя гады быць сведкам такіх 
начных наведванняў тры разы: калі 
арыштоўвалі майго бацьку ў Мінску 
і Мядзведжай Гары (Карэлія), 
а таксама роднага дзядзьку 
Сяргея Восіпавіча Парфяновіча ў 
Запарожжы. Нягледзячы на тое, 
што я меў зусім мала гадоў, тыя 
падзеі нанеслі маёй душы моцную 
рану, якую я адчуваў усё жыццё, і 
нават цяпер, у свае 88 гадоў, шрам 
ад яе не дае спакою.

Крывавы тэрор супраць 
уласнага народа праводзіўся 
бальшавіцкай зграяй на чале 
з Леніным і Сталіным, якія, 
дзякуючы спрытнай дэмагогіі і 
хлусні, доўгі час умудраліся хаваць 
праўду ад грамадства. Толькі ў час 
“хрушчоўскай адлігі” і асабліва ў 

час “перабудовы” сталі вядомы 
многія факты бальшавіцкага 
тэрору, хаця шмат якія  застаюцца 
яшчэ сакрэтнымі.

Ігар Кузняцоў паведамляе, што, 
паводле афіцыйных дадзеных, 
у БССР у 1920–1940-я гады было 
рэпрэсіравана больш за 600 
тысяч чалавек (а паводле падлікаў 
незалежных даследчыкаў – звыш 
паўтара мільёна). Як цяпер вядома, 
у тыя гады толькі ў Мінску было 
больш за дзесяць месцаў масавых 
расстрэлаў (Курапаты, раён 
Камароўскага рынку, Лошыца, 
Дражня, Сляпянка, Масюкоўшчына 
і іншыя), а па ўсёй рэспубліцы іх 
налічвалася не менш за сорак.

1937 год – пік бальшавіцкага 
тэрору. Асабліва трагічны дзень 
у гісторыі беларускага народа – 
29 кастрычніка 1937 года, калі 

за адну ноч сталінскія каты 
расстралялі больш за сто выдатных 
прадстаўнікоў творчай, тэхнічнай і 
дзяржаўнай інтэлігенцыі. За ўвесь 
час існавання БССР да 1953 года ў 
Беларусі было знішчана звыш паловы 
прадстаўнікоў творчай інтэлігенцыі. 
А колькі яшчэ раней рэпрэсавана і 
выслана за межы Беларусі – у тым 
ліку і мой родны дзядзька, класік 
беларускай літаратуры Максім 
Гарэцкі, якога расстралялі 10 лютага 
1938 года ў Вязьме. Безумоўна, каб 
не гэтыя згубы, цяпер мы жылі б у 
іншай, больш багатай, цывілізаванай, 
беларускай Беларусі.

З 1937 года прайшло 80 гадоў. 
Ігар Кузняцоў і яго калегі справядліва 
прапануюць 2017 год абвясціць Годам 
памяці ахвяр бальшавіцкага тэрору, 
а таксама спецыяльна адзначыць 
памяць ахвяр 29 кастрычніка 1937 

года. Я поўнасцю падтрымліваю 
гэтую вельмі своечасовую 
ініцыятыву. Патрэбны помнікі 
ўзгаданым суайчыннікам у месцах іх 
масавых расстрэлаў, як гэта зроблена 
ахвярам Другой сусветнай вайны; у 
імя будучага неабходна асэнсаваць 
трагічнае мінулае, усім адчуць за 
гэта адказнасць; на дзяржаўным 
узроўні асудзіць бальшавіцкі тэрор, 
правесці грамадзянскае пакаянне і 
іншыя дзеянні, каб такая з’ява больш 
ніколі не спасцігла народ. Свой вялікі 
артыкул Ігар Кузняцоў заканчвае 
вельмі правільнымі словамі: “…без 
принятия на себя этого в самом деле 
тяжелейшего груза ответственности 
за прошлое у нас не будет никакой 
национальной консолидации и ника-
кого возрождения”.

Радзім ГАРЭЦКІ, акадэмік 
Нацыянальнай акадэміі навук.

SOS!

пЫтанне – аДКаЗ

Прыгадваю канец жніўня 
1990 года. Адбываецца чарговае 
пасяджэнне Пастаяннай камісіі 
па адукацыі, культуры і захаванні 
гістарычна-культурнай спад-
чыны Вярхоўнага Савета 12-га 
склікання на чале з незабыўным 
Паэтам і Грамадзянінам Нілам 
Сымонавічам Гілевічам. Камісія 
аднагалосна вырашае, што 
рэалізацыя прынятага яшчэ 
папярэднім складам Вярхоўнага 
Савета “Закона аб мовах у 
Беларускай ССР” патрабуе больш 
пільнага парламенцкага кантролю 
з боку новаабраных дэпутатаў.

Ніл Сымонавіч праз Прэзіды-
ум Вярхоўнага Савета арганізуе 
камандзіроўку парламентарыяў у 
восем загадзя вызначаных раёнаў 
цэнтральнай і заходняй Беларусі. 
Са спецзаданнем адпраўляемся 
я і намеснік старшыні камісіі, 
адказны за пытанні адукацыі 
Яўген Цумараў. Узгоднены графік 
сустрэч з кіраўнікамі аддзелаў 
адукацыі ці іх намеснікамі ва ўсіх 
васьмі раённых цэнтрах.

Першыя паводле графіка – 
Баранавічы. У будынку мясцовага 
гарвыканкама нас прымае спадар 
Леанід Цупрык, загадчык гарадско-
га аддзела адукацыі. Малады (на 
той час 35-гадовы) энергічны чала-
век, добра гаворыць па-беларуску, 
а галоўнае, па-дзелавому, канкрэт-
на дакладае пра колькасць класаў 
і школ з беларускай мовай наву-
чання, якія павінны быць створа-
ны ў Баранавічах у гэты і наступ-
ныя чатыры гады; пра перспекты-
вы стварэння беларускамоўных 
гімназіі і ліцэя.

– А як у вас з кадрамі? Ці 
справіцеся? Як з забеспячэннем 
падручнікамі? – пытаюся я.

– Істотных праблем няма, – 
адказвае Леанід Аляксандравіч. – 
Настаўніцы, жонкі прыбыўшых з 
іншых рэспублік Савецкага Саюза 
ваеннаслужачых, будуць працаваць 
у рускамоўных школах: працоўных 
месцаў для іх хопіць. А настаўнікі-
беларусы амаль усе некалі вучыліся 
ў беларускамоўных вясковых шко-
лах, дый потым ва ўніверсітэтах 
і педінстытутах мову ўсё-ткі 
вывучалі. Што да падручнікаў, то 
разлічваем, калі што, на дапамогу 
Мінска.

Мы з Яўгенам Цумаравым 
абяцаем, што гэтае пытанне будзе 
вырашана (так яно пазней і ста-
лася), і, задаволеныя змястоўнай 
гутаркай, адпраўляемся далей па 
нашым маршруце…

Доўгія гады ў нас з Леанідам 
Цупрыкам ніякіх непасрэд-
ных кантактаў не было. Аж да 
нядаўняга часу. Тры тыдні таму мы 
з калегамі-настаўнікамі, сябрамі 
ГА “Таварыства беларускай мовы”, 
накіравалі ў Палату прадстаўнікоў 
пісьмовы зварот, у якім задалі про-
стае пытанне: калі ж нарэшце гэтая 
ўстанова, якая называе сябе “пар-
ламентам”, “заканадаўчым органам”, 
пачне прымаць свае акты на дзвюх 
дзяржаўных мовах, якімі, згодна з 
дзейнай Канстытуцыяй, ёсць бела-
руская (стаіць на першым месцы!) 
і руская?

Адказ прыйшоў 15 лютага на маё 
імя, і пад ім стаяў подпіс: “Старшыня 
Пастаяннай камісіі Палаты 
прадстаўнікоў Нацыянальнага 
сходу Рэспублікі беларусь па 
дзяржаўным будаўніцтве, мяс-
цовым самакіраванні і рэгламен-
це л.А.Цупрык”. І што ж напісаў 
у сваім адказе мой знаёмец з 1990 
года? Па сутнасці, я ўбачыў звы-
чайную адпіску, у якой ішлі адна 
за адной спасылкі на Канстытуцыю, 
заканадаўчыя акты, указы 

прэзідэнта, а выснова была прывыч-
ная: “…не бачым парушэнняў моўных 
правоў грамадзян у дадзенай сферы”. 
Удумайцеся: нават паводле вынікаў 
апошняга перапісу насельніцтва 
Беларусі паўтара мільёна яе грама-
дзян пацвердзілі, што карыстаюцца 
ў штодзённым жыцці беларускай 
мовай, а каля пяці мільёнаў назвалі 
гэтую мову роднай – і яны не могуць 
прачытаць законаў сваёй краіны на 
гэтай мове!

Мне нехта скажа: маўляў, 
а навошта? Газетная плошча не 
дазваляе напісаць на гэтую тэму 
зашмат. Проста звярнуся да 
прыкладу трох дзяржаў з абса-
лютна розных рэгіёнаў Еўропы. 
У Ірландскай Рэспубліцы, згод-
на з Канстытуцыяй і законам, 
прынятым у 2006 годзе, “акты 
Парламента з’яўляюцца першас-
най крыніцай заканадаўства побач 
з Канстытуцыяй. Пачынаючы з 14 
ліпеня 2006 года, усе Акты павінны 
друкавацца і публікавацца адна-
часова на абедзвюх дзяржаўных 
мовах (ірландскай і англійскай. 
– л.б.)”. Пры гэтым, паводле 
афіцыйных звестак, толькі недзе 
15% насельніцтва гэтай краіны без 
праблем разумее ірландскую мову.

У недалёкай ад нас Фінляндыі 
шведскую мову актыўна ўжываюць 
5% ад агульнай колькасці 
насельніцтва. Між тым у арты-
куле 51, пункце 2 Канстытуцыі 
Рэспублікі Фінляндыя, прынятай у 
2000 годзе, чытаем: “Урад і іншыя 
органы ўлады павінны падаваць на 
разгляд Парламента ўсе дакументы 
як на фінскай, так і на шведскай 
мовах. Аналагічным чынам адказы 
парламентарыяў, іх ліставанне, 
справаздачы і пастановы, рашэнні 
камітэтаў, таксама як і прапановы 
Рады спікераў, павінны афармляцца 
на фінскай і шведскай мовах”.

У Босніі і Герцагавіне афіцыйна 
прызнаны тры дзяржаўныя мовы 
– вельмі падобныя адна да адной: 
баснійская, сербская і харвацкая. 
Дык вось, Парламенцкая скупшчы-
на гэтай федэратыўнай дзяржавы 
прымае ўсе свае акты на кожнай 
з гэтых моў – хоць, як мне казаў, 
знаёмы літаратурны перакладчык-
басніец, “на дваццаці старонках 
публікаванага на кожнай мове зако-
на могуць сустрэцца толькі два-тры 
адрозныя словы”! Зрэшты, чытачы 
“Народнай Волі” могуць пераканацца 
ў гэтым, зазірнуўшы на афіцыйны 
парламенцкі сайт Босніі і Герцагавіны 
(http://www.parlament.ba/?lang=hr).

Хтосьці ў Беларусі скажа: 
маўляў, ну гэтак у нашай краіне 
яно склалася, такая традыцыя… 
Няпраўда! Мае калегі па тым 
самым Вярхоўным Савеце 12-га 
склікання могуць пацвердзіць: 
абсалютная большасць законаў, 
якія прымаў той парламент, 
публікавалася па-беларуску, 
а асабліва ў апошнія гады яго 
дзейнасці на гэтай мове таксама 
прадстаўлялася і прымалася.

Не ведаю людзей у Беларусі, 
якія б не зразумелі сёння такой 
відавочнай рэчы, што ў дзяржаве з 
назвай “Беларусь” павінны існаваць 
усе заканадаўчыя акты на мове 
тытульнай нацыі. У чым жа пры-
чына такой упартасці, страусіных 
паводзін сённяшніх “палатачнікаў”? 
Не хочацца так думаць, але… ці не 
Масква-матухна за гэтым стаіць?.. І 
ці не вінаватае тут тое спецыфічнае 
месца, якое займае “Нацыянальны 
сход” у сістэме ўлады сённяшняй 
Беларусі?

Лявон БАРШЧЭЎСКІ,  
дэпутат Вярхоўнага Савета 

Рэспублікі Беларусь  
12-га склікання

неЗаШоранЫм ВоКам

На «Мінскай лыжні-2017», якая прайшла ў мінулыя выхадныя, 87-гадовы Мікалай Аляксеевіч 
Захарчанка быў адным з самых сталых удзельнікаў забегу. 
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слЫШалИ?

эВрИКа!

ураЖаннІ

Гастролі Зміцера Вайцюшкевіча 
за акіянам

навуковая інтэлігенцыя: хімікі, 
медыкі, біёлагі. У кожнага з іх 
свае шляхі эміграцыі, але  яны не 
згубілі сувязі з Радзімай.

П р ы р о д а  К а н а д ы 
падобна на беларускую. У 
паўночнаамерыканскіх гарадах 
цэнтр забудовы складаюць 
высокія будынкі, гатэлі, 
дзелавыя офісы і гіпермаркеты. 
А ў прыватнай забудове менш 
паверхаў, дамы некрыклівых, 
спакойных колераў. Нідзе 
не бачыў, каб людзі палілі 
цыгарэты. У Варшаве і ў Мінску 
за адну гадзіну сустрэў больш 
курыльшчыкаў, чым там за тры 
тыдні. Амерыканцы і канадцы 
актыўна займаюцца здароўем, 
гуляюць у парках, ходзяць у 
трэнажорныя залы. Там ёсць 
шмат сучасных цэнтраў культуры 
і мастацтва, абсталяваных па 
апошнім слове тэхнікі.

Мы былі ў парламенце 
ў Атаве. Можна прыйсці на 
пасяджэнне і паслухаць, пра што 
там гавораць. Звонку будынак 
канадскага парламента выглядае, 
як сапраўдны брытанскі. Унутры 
– квадратнае памяшканне з 
ярусамі крэслаў, дзе дэпутаты 
абмяркоўваюць важныя пытанні.

Вельмі эмацыянальна ў 

Амерыцы і ў Канадзе ўспрымаюць 
новага прэзідэнта ЗША. 
Трамп-Трамп-Трамп – гучыць 
паўсюль. Ёсць шмат каналаў, 
на якіх крытыкуюць Трампа, і 
іх ніхто не збіраецца зачыняць.  
Амерыканскія зоркі падзяліліся: 
хто за Трампа, хто катэгарычна  
супраць, – але свабода слова 
прысутнічае.

– Якая музыка зараз 
папулярна ў Амерыцы?

– Амерыка дазваляе кожнаму 
жыхару знайсці нешта сваё. 
Вельмі папулярна музыка кантры, 
народная музыка ў сучасных 
аздабленнях з блюзам.

– Як уздзейнічаюць на 
чалавека такія цуды прыроды, 
як  Ніягара, возера Антарыа?

– Каля самога вадаспада 
вельмі холадна, вялікія плыні 
вады і моцны вецер, немагчыма 
доўга стаяць. Побач з ракой 
Ніягарай мы спявалі з Валянцінай 
Шаўчэнка “Цвяток радзімы 
васілька” Максіма Багдановіча. 
З аднаго боку – Амерыка, а з 
другага – Канада. Я выканаў там 
таксама песню “Шалік” на вершы 
Някляева. Праз тыдзень песня 
будзе ўжо ў інтэрнэце, а дыск я 
назваў “У нашых снах”. Туды 
ўвайшлі лепшыя песні, напісаныя 

ў супрацоўніцтве з Уладзімірам 
Някляевым і WZ-Orkiestra за  
10 гадоў, і пяць новых песень. 
Альбом будзе прэзентаваны ў 
Вільнюсе 4 сакавіка.

– Ці праехаліся вы па Залатым 
мосце ў Сан-Францыска?

– Амерыканцы называюць яго 
“голдэн гэйт” – “залатая брама”. 
І я ўвесь час будую культурныя 
масты паміж Захадам і Усходам. У 
маёй душы нарадзілася аналогія: 
у гэтым годзе спаўняецца  
80 гадоў песні “Бывайце здаровы, 
жывіце багата” Адама Русака і 
таксама 80 гадоў, як пабудавалі 
мост, які злучае Сан-Францыска з 
прыгарадам Саўсаліта. 

Сан-Францыска – гэта горад 
кантрастаў, радзіма хіпі, горад 
вольнасці і дэмакратыі, цёплы  і 
сонечны. У Сан-Францыска я 
сустрэўся з Алесем Пузынем, з 
якім мы разам ігралі ў “Палацы” і 
ў “Крыві” і які 15 гадоў таму з’ехаў 
у Амерыку.

– што вы прывезлі дзецям 
Язэпу і Стэфе па іх просьбе?

– Стэфе – сукенку  з Сан-
Францыска, Язэпу – цёплую шапку 
з надпісам “Канада”. Яны зараз у 
Варшаве з мамай, якая знаходзіцца 
на стажыроўцы. Я заехаў да іх у 
Варшаву і спяшаўся ў Мінск на 

канцэрт “Народнага альбома” ў 
“Прайм Холе”.

– Кажуць, што Амерыка пра-
сякнута ідэяй рэалізацыі мроі, а 
якая ваша беларуская мара?

– Мая беларуская мара – каб 
наша песня была пазнавальная ва 
ўсім свеце. І не важна праз каго. 
Што тычыцца настрою – мару 
пра агульначалавечыя радасці. 
Мне здаецца, што беларус 
павінен быць больш амбітным і 
актыўней адстойваць сваё месца 
пад сонцам.

– Калі  Генадзь Мікалаевіч 
бураўкін вярнуўся з паездкі ў 
ЗшА, ён напісаў верш:

Я прыду ссівелым і стамлёным
Да маёй любімай Беларусі,
Паздароўкаюся з кожным 

клёнам,
З кожнаю бярозкай абдымуся.

А што ў вас нарадзілася ў душы, 
калі прыехалі дадому?

– Мне ўвесь час хацелася па- 
ехаць на хутар у Вайцюшкі, на 
Нёман. Я вярнуўся, каб адчуць 
вясну і абуджэнне прыроды. 
Але і Нью-Ёрк, і Атава, і Нью-
Джэрсі, і Філадэльфія, людзі, якія 
там жывуць, усе разам спявалі 
бураўкінскую калыханку. Для іх 
гэта важная песня.

Гутарыла Эла ДЗВІНСКАЯ.

Зміцер Вайцюшкевіч не ў 
пашане ў беларускіх ўлад. Але 
яго, спевака з нацыянальным 
каларытам, любіць народ, 
асабліва моладзь.

Нядаўна ён вярнуўся са 
Злучаных Штатаў Амерыкі і 
Канады. Гэта было яго самае 
працяглае падарожжа за 
акіян. Выступленні Зміцера з 
поспехам прайшлі ў Нью-Ёрку, 
Нью-Джэрсі, Вашынгтоне, 
Таронта, Атаве і Сан-
Францыска.

Зусім хутка, 4 сакавіка, 
у Вільнюсе адбудзецца 
прэзентацыя новага дыска 
спевака, які будзе называцца 
“У нашых снах”. У яго ўвайшлі 
кампазіцыі з альбомаў “Танга з 
ружай”, лепшыя песні з дыскаў 
“Тое, што трэба”, “Наша песня”,  
новыя песні.

– Зміцер, хто з вядомых 
прадстаўнікоў дыяспары 
наведаўся на вашы 
канцэрты?

– У Нью-Джэрсі прыходзіў 
Янка Запруднік, у Атаве – 
Івонка Сурвілла. Шмат было ў 
залах людзей, якія даўно з’ехалі, 
але прыходзілі на канцэрты і 
тыя, хто нарадзіўся ўжо там, 
за акіянам. Моладзь нясе 
агеньчык беларускасці, шануе 
нашы нацыянальныя сімвалы, 
шчыра жадае, каб нам тут 
жылося па-людску і Беларусь 
была беларускай.

Я хачу выказаць асаблівую 
падзяку прафесару хіміі і вельмі 
прыгожай жанчыне 80 гадоў 
Але Орса Рамана, якая большую 
частку жыцця пражыла ў Нью-
Ёрку. Яна настолькі прыязна 
да мяне паставілася, што нават 
запрасіла дахаты. Наогул, мной 
добра апекаваліся паўсюль. Я 
прачынаўся – і мяне ўжо чакаў 
сняданак.

– Раскажыце, калі ласка, 
пра вашых сяброў у Амерыцы 
і Канадзе… 

– Валянціна і Юрась 
Шаўчэнкі ініцыявалі маю 
паездку ў Канаду. У Атаве жыве 

З Івонкай Сурвілла.

Ля Ніягарскага вадаспада.

Беспилотные 
автомобили

За последние несколько лет 
в индустрии производства бес-
пилотных автомобилей произо-
шел невероятный прогресс. Все 
указывает на то, что будущее, 
в котором мы сможем сесть в 
машину и заниматься своими 
делами, пока она сама везет нас 
до места назначения, уже совсем 
не за горами.

Как сообщает Bloomberg, 
компания Ford собирается 
перейти к полной автоматиза-
ции беспилотных автомобилей. 
В статье говорится, что такое 
решение было принято потому, 
что инженеры, производящие 
тестовые поездки на беспилот-
никах, стали засыпать за рулем 
от скуки – ведь им практически 
ничего не надо было делать.

В январе на Международной 
выставке потребительской 
электроники (CES) в Лас-Вегасе 
представитель Ford в конфиден-

циальном разговоре рассказал, 
что компания планирует выпу-
стить полностью автоматизиро-
ванную машину уже в 2021 году.

«Автомобиль, который мы 
запустим в 2021 году, будет 
полностью автоматизирован – у 
него не будет ни руля, ни педали 
тормоза. Это означает, что води-
телю не придется в какой-то 
момент брать управление транс-
портным средством на себя – 
оно само будет знать, что делать 
в любой ситуации», – рассказал 
представитель компании.

Возможно, по мере того, как 
технологии будут улучшаться, 
мы будем чувствовать себя 
более расслабленно – сможем не 
тянуться к рулю, а вместо этого 
перекусить или посмотреть 
фильм. Но тогда мы не 
сможем быстро среагировать 
в случае, если понадобится 
вмешательство человека.

Шесть стран временно  
лишены права голосования

блоКИроВКа

Шесть стран временно лишены 
права голосования на Генеральной 
Ассамблее ООН из-за неуплаты 
членских взносов. Об этом гово-
рится в сообщении ООН.

Главным должником является 
Венесуэла, которая сможет при-
нимать участие в голосовании 

лишь после того, как заплатит  
24 миллиона долларов. Другие 
пять стран, которые лишены права 
голоса до конца работы 71-й сес-
сии Генассамблеи ООН, то есть  до 
осени 2017 года, – это Кабо Верде, 
Ливия, Папуа-Новая Гвинея, Судан 
и Вануату.

Странам-должникам вернут 
право голоса, если они заплатят 
долги как минимум за два года. Об 
этом заявил новый Генеральный 
секретарь ООН Антониу Гутерриш. 
Суммы ежегодных взносов рас-
считываются для каждой страны 
индивидуально.

В Крыму судят 
противников 

присоединения  
к России

Почти два года в аннексированном Россией 
Крыму продолжается громкий судебный процесс. 
Обвиняемым, участвовавшим в митинге в поддержку 
территориальной целостности Украины, грозят 
немалые сроки.

В Киеве заявили  
о разработке 

«бескомпромиссного» 
плана по возвращению 

Крыма и Донбасса

Генсек ООН призывает  
к реформе этой 

организации

Амбициозная 
цель Берлина
Столица Германии поставила перед собой 

амбициозную цель: свести к нулю выбросы 
углекислого газа в городском хозяйстве к  
2050 году. Одна из составных частей этого пла-
на – электрификация городского транспорта.

Пока автобусы с электрическими дви-
гателями не готовы к широкому внедрению 
(одной зарядки аккумулятора хватает лишь на  
18 километров пути), в Берлине тестируют эко-
автобусы нового поколения на сжатом природ-
ном газе – в качестве технологии переходного 
периода.

ГромКое ЗаяВленИе

Глава Министерства 
внутренних дел Украины Арсен 
Аваков заявил в интервью 
местному телеканалу, что 
власти страны в настоящий 
момент разрабатывают план 
по возвращению Крыма и 
Донбасса под контроль Киева. 
Он подчеркнул, что этот план 
«совершенно не связан ни 
с малейшими уступками», 
сообщает РИА «Новости».

По мнению Авакова, 
возвращение Крыма и 
Донбасса возможно только 

дипломатическим путем, а не 
военным.

Отметим, что в середине 
февраля президент США 
Дональд Трамп дал понять 
Москве, что будет добиваться 
возвращения Крыма и 
Севастополя под контроль 
Украины.

В Кремле на это ответили, 
что тема возвращения 
полуострова не обсуждается. 
В  час тно с ти,  пр есс-
секретарь президента РФ 
Дмитрий Песков отметил, 
что Россия не обсуждает 
вопросы, связанные со своей 
территорией, с зарубежными 
партнерами. Официальный 
представитель МИД РФ Мария 
Захарова на брифинге во 
внешнеполитическом ведомстве 
также подчеркнула: «Мы свои 
территории не возвращаем. 
Крым является территорией 
Российской Федерации».

ООН необходима большая 
оперативность и прозрачность 
в принятии решений, действен-

ность в их выполнении, заявил 
Антониу Гутерриш.

Политические кризисы, 
терроризм и многочислен-
ные войны требуют масштаб-
ных реформ Организации 
Объединенных Наций, счи-
тает Генеральный секретарь 
ООН Антониу Гутерриш. 
«Наши структуры недоста-
точно дееспособны», – зая-
вил Гутерриш, выступая на 
Мюнхенской конференции по 
безопасности.

Эмманюэль Макрон выходит  
в лидеры президентской гонки

ФранЦИя

Во Франции в лидеры президентской гонки выходит 
независимый кандидат Эмманюэль Макрон. У него 
есть все шансы выйти во второй тур и там победить 
лидера «Национального фронта» Марин ле Пен. 
Таковы данные последних опросов, опубликованных в 
воскресенье. Марин ле Пен на встрече с избирателями 
не преминула обрушиться на соперника:

– Как проевропейский фанатик Эмманюэль 
Макрон может рассчитывать на понимание со стороны 
Великобритании, где идет «брексит», или Италии, которая 
недавно на референдуме сказала «нет» Европейскому 
Союзу, или Нидерландов, которые готовятся к победе 
националистов во главе с моим другом Гертом Вильдерсом?

По данным опросов, Макрон победит ле Пен во 
втором туре примерно 60% против 40%.

прИмер ну И ну!

Кацярына Бягун 
пераскочыла цераз экватар

Літаральна тыдзень таму беларуска, якая яшчэ ў кастрычніку 
мінулага года разам з дзвюма дочкамі адправілася ў кругасветнае 
падарожжа, перасекла экватар.

Востраў Суматра ў Інданезіі экватар падзяляе на дзве часткі.
“Адштурхнулася ў Паўночным паўшар’і – прызямлілася ў Паўднёвым! 

– каменціруе здымак Кацярына Бягун. – З зімы ў лета адным махам. 
Экватар! Так, пераскочыць яго – гэта была мая мара. Эмоцый – фантан! 
Добра, калі мары здзяйсняюцца!”

А днямі беларускія падарожніцы пабывалі на самабытным востраве 
людаедаў.

“Толькі ў XIX стагоддзі тут у дзяржаўным законе прапісалі пункт, 
які забараняе людаедства, – распавядае Кацярына. – Раніцай выходзілі на 
шпацыр і назвалі гаспадару гатэля вёску, куды мы сабраліся. Ён ухваліў: 
«Выдатны выбар! І людаедаў сустрэнеце!” Самае смешнае ў гэтым жарце 
было тое, што ён, улічваючы мясцовую гісторыю, не быў падобны на 
жарт. «Не хвалюйцеся, – з усмешкай супакоіў уладальнік гатэля. – Гэта 
мая прабабуля людзей ела, а нам ужо нельга...»

Варта заўважыць, што Паўночная і Заходняя Суматра – месцы 
зусім не турыстычныя. І турыстаў тут няма, і камфорту асаблівага 
таксама. Таму адпраўляемся далей!»

Нагадаем, што кругасветка Кацярыны Бягун і яе дачок будзе 
доўжыцца яшчэ амаль паўгода.

Марына КОКТЫШ.

ВеДаЙ наШЫХ!



траГеДИя
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Убийство на охоте
В сентябре 2015 года Иван БОГДАНОВ и Дмитрий СОСНОВ отправились на ночную охоту за город.

Мужчины дружили давно и часто охотились или рыбачили вместе. Так было и в этот раз.
Только домой Иван вернулся уже один: пуля из его карабина, предназначенная для лося, попала в сердце друга.
О том, что произошло той осенней ночью и как изменилась жизнь после случившегося, Иван Богданов искренне 

рассказал «Народной Воле».
На охоту только с 

другом 
Иван Богданов и Дмитрий Соснов 

познакомились в 1999 году. Оба опытные 
и заядлые охотники. Иван занимался биз-
несом, а Дмитрий работал в госсекторе. 
Позже он пошел на повышение, переехал 
в областной центр.

– Это был мой близкий друг, – говорит 
Иван Сергеевич. – Мы не только вме-
сте охотились, рыбачили, но и дружили 
семьями.

В доме у Богданова есть небольшая 
комната охотника. На стенах трофеи, 
бинокль, календари, на которых хозяин 
отмечал количество поездок в лес в тече-
ние года. Показал хозяин и свои запис-
ные книжки, где он после каждой охоты 
фиксировал важные и интересные детали. 
С 1998 года Иван исписал три толстых 
ежедневника. 

– Это не личный дневник, куда вносят 
впечатления о прожитом дне, – объясня-
ет мой собеседник. – Я записывал основ-
ные вехи поездок на охоту.

Иван листает страницы, большинство 
записей с 2005 года начинаются словами: 
«Заехал за Сосновым». Последние строки 
были написаны летом 2015 года. 

О том, что случилось в лесу, Иван 
Богданов написать не смог.

Роковой выстрел
Запланированная охота на лося ничем 

не отличалась от многочисленных пре-
дыдущих. Из областного центра друзья 
выехали в лесничество недалеко от горо-
да. Там их уже ждал местный лесничий, 
который на месте подготовил все необ-
ходимое.

– Втроем мы поехали в лес, – вспоми-
нает тот вечер Богданов. – Договорились, 
что Дима будет подманивать зверя. 
Заняли заранее обговоренные позиции. Мы 
находились на расстоянии 40 метров друг 
от друга. И пока было светло, я его видел, 
так же как и он меня. Соснов вабил зверя: 
сначала голосом, потом шевелил куст. 
Скоро лось отозвался.

По словам Ивана Сергеевича, он уви-
дел идущего навстречу зверя на рассто-
янии 80–90 метров. Несколько секунд 
охотник наблюдал за добычей через при-
цел ночного видения, а потом выстрелил 
из карабина. Сомнений, что на него шел 
лось, у мужчины не было тогда, нет и 
сейчас.

– После выстрела я немного подождал, 
– восстанавливает произошедшие собы-
тия Богданов. – Пошел смотреть и нат-
кнулся на Соснова. От моей позиции до 
места его гибели было 18 метров. Сначала 
подумал, что он шутит: забежал вперед 
и лег. Но оказалось, что нет. Пуля попала 
в сердце.

Первые минуты после случившегося 
Иван Богданов находился в состоянии 
шока. Пока лесничий вызывал и встречал 
соответствующие службы, он сидел рядом 
с телом погибшего друга.

– Самый страшный момент был, ког-
да наш спутник ушел, – рассказывает 
Иван Сергеевич. – На самом деле прошло 
около часа, но мне казалось, что гораздо 
больше. 

После проведения экспертами техни-

ческих мероприятий поехали в районный 
отдел милиции для дачи показаний. По 
завершении необходимых объяснений и 
процедур около 8 утра мужчина вернулся 
в город. Заехал домой за супругой, и они 
сразу же отправились к вдове погибшего. 

О том, что произошло в лесу, Ирина 
Соснова еще не знала. 

– Она сначала не поверила, подумала, 
что шутка, – вспоминает участник охо-
ты. – Потом крик, истерика… Прибежали 
соседи, потом приехали коллеги с работы. 
У Димы двое детей остались.

Похоронили Соснова на его малой 
родине под Минском. 

Должник до конца дней 
Через 10 дней после трагедии Ивана 

вызвали в Следственный комитет. Там 
он узнал, что по факту произошедшего 
открыто уголовное дело.

Мужчине инкриминировали часть 
1 статьи 144 Уголовного кодекса: при-
чинение смерти по неосторожности. 
Следствие по делу завершилось в январе 
2016 года. Все это время Иван Богданов 
находился на свободе, никакого давления 
на него не оказывалось.

– Есть несчастный случай, а есть пре-
ступление, – рассуждает он о вменяе-
мой ему статье. – Что такое причинение 
смерти по неосторожности? Это либо 
легкомыслие, либо небрежность. В первом 
случае человек предполагал возможный 
исход, но, как говорится, махнул рукой. А 
когда он не предвидел наступления опас-
ности для окружающих, но при должной 
внимательности мог это сделать, это 
считается небрежностью. 

В моей ситуации получается, что при 
нужной осмотрительности я должен был 
предвидеть, что товарищ встанет под 
ствол. Как это сделать, учитывая, что 
Соснов являлся участником охоты, зани-
мал свою позицию и имел немалый опыт?

Весной прошлого года по пригово-
ру суда Ивана Богданова признали вино-
вным и осудили по ч.1. ст.144 УК РБ на  
3 года ограничения свободы без направ-
ления в исправительное учреждение 
открытого типа. Кроме этого его лишили 
права заниматься охотничьей деятельно-
стью на 5 лет. Также он обязан выпла-
тить родственникам погибшего денежную 
компенсацию в размере около 60 тысяч 
белорусских рублей (деноминированных).

Сегодня Иван Богданов уже не дирек-
тор фирмы, а работает по найму, зарабо-
ток – 400–500 рублей, 70 процентов кото-
рых каждый месяц идут на погашение 
долга. Его банковский счет арестован, а 
имущество (оружие, автомобили, быто-
вая техника) выставлено на продажу.

– Проблемы фирмы не связаны с про-
изошедшей трагедией, – рассказывает 
Богданов. – В коммерческой сфере кри-
зис. Заказов не было, да и сейчас нет. 
На сегодняшний день выплачено около  
10 тысяч рублей. Также от общей суммы 
10 процентов пойдут в счет государства. 
Сейчас долг составляет приблизительно 
50 тысяч рублей. Подсчитал, что выпла-
чивать буду где-то до 87 лет, то есть 
пожизненно.

Вопросы без ответов
Как опытный охотник оказался под 

стволом товарища? Почему, не пред-

упредив, он покинул заранее выбранную 
позицию? На эти вопросы уже никто не 
ответит, остается лишь строить предпо-
ложения.

– Скорее всего, Дмитрий подошел, 
чтобы пошевелить ветку дерева, а она не 
поддавалась, – говорит Иван Богданов. – 
Он зашел с другой стороны. И не заметил, 
как переместился. Не придал этому значе-
ния и потерялся в пространстве. Думая, 
что идет в одном направлении, пошел в 
другом. То есть произошла дезориентация 
в лесном массиве, когда стемнело. Хотя 
прокурор сказал, что этого быть не мог-
ло, а я пытаюсь себя выгородить.

Я не отрицаю, что Соснов погиб от 
пули из моего карабина. Он мог переме-
щаться по лесу как угодно, но я-то должен 
был об этом знать! Можно было посве-
тить или подать другой знак, но обозна-
чить себя. Учитывая, что я не покидал 
свою позицию, о которой он знал.

Из приговора суда следует, что Иван 
Богданов произвел выстрел по неотчет-
ливому силуэту в условиях плохой види-
мости. Тем самым нарушил «Правила 
ведения охотничьего хозяйства и охоты». 
В процессе разбирательства было про-
ведено два следственных эксперимента с 
целью проверки показаний Богданова и 
лесничего, который сопровождал друзей 
на охоте.

Как объясняет наш собеседник, 
результаты экспериментов отличались 
друг от друга. 

– На первый эксперимент мы поехали 
в конце сентября, – вспоминает Богданов. 
– Следователь пригласил понятыми двух 
солдат-срочников. Замеры производились 
лазерной рулеткой, и при направлении ее 
луча на камуфляж солдата фиксации не 
происходило. Тогда следователь передал 
солдату папку, навел на нее луч и сде-
лал замер. Через прицел ночного видения 
силуэт статиста был виден очень плохо. 
Следствие посчитало, что я стрелял по 
человеку, приняв его за лося. Но силуэт 
человека и лося – это, как говорится, две 
большие разницы.

Также во время эксперимента в тот 
день лесничий дважды криком гонял иду-
щих на нас лосей.

Позднее на допросе Иван Сергеевич 
объяснял, что солдат в военной форме в 
прицел ночного видения заметен намного 
хуже, чем человек в гражданской одежде.

Повторный следственный экспери-
мент провели в начале ноября. 

– Мы опять поехали на место, – про-
должает Богданов – Там нас уже ждал 
лесничий и двое понятых-охотников. На 
одном из них была такая же куртка, как 
на Соснове в ту ночь. Подождали, пока 
стемнеет, заняли позиции, как в день тра-
гедии. Через прибор ночного видения четко 
был виден человек. Следователи считали, 
что в прицеле человек будет виден плохо, 
а оказалось наоборот. И перепутать лося 
с Сосновым я никак не мог.

Разница между двумя экспериментами 
в следующем: солдат-срочник был одет в 
камуфляжную форму из ткани «Альфа», 
в которую в 2010 году переодели бело-
русскую армию. Преимущество ее в том, 
что военнослужащий делается практиче-
ски незаметным для инфракрасного излу-
чения. Проще говоря, через оптический 
прицел будет виден неотчетливый силуэт, 

в который трудно прицелиться. 
А статист на втором эксперименте 

был в обычной гражданской (охотничьей) 
куртке.

– На эксперименте в ноябре статисту 
было предложено даже изменить местопо-
ложение и укрыться среди кустов, – рас-
сказывает Иван Сергеевич. – Но все равно 
был виден четкий силуэт человека. Это 
отметили все участники эксперимента. 
Внесли в протокол. Но суд результаты 
второго следственного эксперимента во 
внимание не принял, сославшись на мете-
орологические изменения в сентябре и ноя-
бре.

На суде охотник просил исследовать 
вопрос, был ли лось в тот вечер на участ-
ке. Оспаривать утверждение Богданова, 
что зверь был, никто не стал.

– Но если зверь был, тогда почему 
считают, что я стрелял не по нему, а 
по Соснову? – делится своими доводами 
Иван. – Во-первых, он находился от меня 
на расстоянии 18 метров. Подпускать 
лося так близко к себе опасно и безрас-
судно. Во-вторых, если бы даже я стрелял 
в него на таком расстоянии, то сделал бы 
не один выстрел. 

Если лося не было, тогда, да, я пере-
путал и выстрелил в человека. Но если 
зверь появился, то почему суд не допуска-
ет, что я стрелял в лося, а между нами в 
этот момент встал человек? В прицел я 
видел голову и рога лося, соответственно, 
стрелял в него. 

– Свою вину вы не признали?
– Прежде чем выстрелить, я полчаса 

слушал, смотрел. Решение суда основа-
но только на предположении. Если лось 
мне померещился, то вопросов нет, но 
этого никто не подтвердил. Произошел 
несчастный случай, в который может 
попасть любой.

Даже если предположить, что я пере-
путал человека с лосем, то пуля попала 
бы в левый бок или грудь, но под большим 
углом. А ранение в спину, значит, Соснов 
или стоял, или шел в направлении от 
меня. Получается, что моя преступная 
небрежность заключается в том, что я 
не заметил ничем не обозначившего себя 
человека, который покинул свою позицию 
(не предупредив) и оказался в моем секто-
ре стрельбы.

– Вы допускаете фальсификацию 
дела?

– Нет. В деле нет ни одного слова 
неправды. Но задача, видимо, была сле-
дующая: не разобраться, а назначить 
виновного, который за все ответит. 
Из показаний лесничего следует, что он 
слышал зверя. Значит, лось был. Судом 
доказано, что Соснов нарушил правила 
охоты, сошел с места, но это не явилось 
причиной его гибели. Всему виной моя пре-
ступная небрежность?

Я понимаю родственников погибшего. 
Им очень тяжело. Приговор суда основан 
на предположении, что я стрелял по неяс-
но видимой цели, то есть по Соснову. Но 
это не так. Суд не захотел разобраться 
в вопросе, что такое цифровой пиксель-
ный камуфляж. Между военной формой и 
курткой Соснова разницы не нашли. Тогда 
зачем нужно было переодевать в этот 
камуфляж армию? 

На апелляционном суде прокурор 
сказал, что Соснов пошевелил куст, и я 

выстрелил. Но между мной и местом гибе-
ли не было кустов – это просто выдумка. 
Также было заявлено, что если Соснов 
вабил зверя, значит, он и руководил охо-
той: мог ходить, где хотел. И раз он туда 
вышел, значит, лось уже ушел. На чем 
основано это предположение – не понят-
но.

Жизнь после трагедии
В прошлом году Иван Богданов подал 

апелляционную жалобу. Решение суда 
оставили без изменения.

Сейчас Иван Сергеевич живет под 
надзором. Два раза в месяц он обязан 
отмечаться в милиции. На дорогу до 
работы (туда и обратно) дается по одному 
часу. Домой поднадзорный должен вер-
нуться не позднее 21.00. 

Проверить его нахождение на домаш-
ней территории сотрудники могут в 
любой момент.

– О том, что произошло, вспоминать 
трудно, – говорит бывший предпринима-
тель. – Еще в лесу, сидя над телом друга, 
говорил: «Как мне с этим теперь жить?!» 
После суда ездил к Дмитрию на могилу. 
Приснился он мне только один раз: мы с 
ним разговаривали легко, спокойно.

Больше о своих переживаниях мужчи-
на говорить не стал. 

На вопрос, возьмет ли в руки оружие 
после окончания срока запрета, также не 
ответил. 

– У Вани была ужасная депрессия, – 
сказала мне супруга Богданова. – Он все 
время молчал. Мы с Сосновыми дружили 
семьями, но меня также вычеркнули из 
круга общения. Конечно, им очень тяжело. 
Сегодня, если бы понадобилась помощь, то 
мы сразу откликнулись бы.

«Произошел несчастный 
случай»

«Народная Воля» связалась с лесни-
чим, который сопровождал друзей на охо-
те, и попросила рассказать о том, что, на 
его взгляд, случилось в тот роковой вечер.

– Я ничего не хочу вспоминать, – после 
долгой паузы ответил он. – Произошел 
несчастный случай. Лось отзывался вда-
леке. Было слышно. Но я ведь не рядом с 
охотником находился. Сейчас работаю в 
этом же лесничестве. Но ворошить про-
шлое не хочу.

«Ничего не хочу 
говорить»

С целью избежать обвинений в необъ-
ективности мы связались с сестрами 
Дмитрия Соснова. К сожалению, они 
отказались комментировать произошед-
шее, а также запретили использовать 
имена и фамилии в публикации. По мне-
нию родственников, в трагедии виноват 
исключительно Иван Богданов.

Вдова погибшего охотника разговари-
вать о трагедии отказалась.

– Говорить и вспоминать ничего не 
хочу, – ответила она. – Ничего. Извините.

Роман ВАСЮКОВИЧ. 
P.S. В силу ряда причин имена и фами-

лии в статье изменены.

99 рарытэтаў і князь Радзівіл уласнай персонай
ГляДЗІЦе, Хто прЫеХаЎ…

Чулі? З Варшавы ў Мінск 
прыбыў князь Мацей Мікалай 
Радзівіл уласнай персонай. 
Выстава твораў з яго родавай 
калекцыі ў Нацыянальным 
мастацкім музеі ўчора 
адкрылася афіцыйна – у 
прысутнасці міністра культуры 
барыса Святлова, замежных 
паслоў, дыпламатаў, беларускіх 
гісторыкаў і мастакоў.

Але ў Мінску князь са 
сваім стрыечным братам 
Міхалам з’явіўся на дзень 
раней. І перш чым сустрэцца 
з беларускім істэблішментам, 
ён правёў сустрэчу з публікай. 
У нядзелю ўвечары ў музей 
прыйшло чалавек сто. Мы 
зручна расселіся на загадзя 
падрыхтаваныя крэслы, і князь 
даволі падрабязна распавёў 
пра шматлікія экспанаты сваёй 
калекцыі: кім былі створаны 

карціны, дзе захоўваліся, як 
трапілі да яго ў рукі.

Пан Мацей першы раз 
пабываў у Беларусі 30 гадоў 

таму. Ён прызнаўся, што і 
ўявіць сабе тады не мог, што 
галоўны мастацкі музей 
краіны адчыніць для яго свае 

дзверы. Але праўды дзеля трэба 
заўважыць, што 30 гадоў таму ў 
яго яшчэ і сапраўднай калекцыі 
не было – толькі некалькі 

карцін, якія віселі ў доме на 
сценах. Багацці Радзівілаў 
пасля Другой сусветнай вайны 
былі раскіданы ледзь не па 
ўсёй Еўропе – у прыватных 
калекцыянераў, далёкіх сваякоў, 
а таксама ў дзяржаўных музеях. 
Мацей Радзівіл змог сабраць 
родавыя рарытэты толькі пасля 
падзення камуністычнага ладу ў 
Польшчы, калі заняўся бізнесам 
і назапасіў сродкі для куплі 
карцін. 

– Мая сем разоў 
прапрабабуля па матчынай 
лініі – Ізабэла Чартарыйская 
– першая мэтанакіравана 
занялася стварэннем калекцыі 
выяўленчага мастацтва. Але 
ў эпоху камунізму – не самы 
прыемны час для нашай сям’і – 
мы многае страцілі. І не толькі 
творы мастацтва ... – заўважыў 
са значэннем пан Мацей. – 

Асноўныя скарбы калекцыі 
Ізабэлы Чартарыйскай зараз 
знаходзяцца ў Кракаве, у 
тым ліку «Дама з гарнастаем» 
Леанарда да Вінчы. 

У Мінск нашчадак Радзівілаў 
прывёз 99 прадметаў мастацтва: 
партрэты сваіх продкаў – 
вядомых дзеячаў нашай 
агульнай гісторыі Барбары 
Радзівіл, каралевы Польшчы, яе 
бацькі Юрыя Радзівіла, які меў 
ганаровую мянушку Геркулес 
Літоўскі, Мікалая Крыштофа 
Радзівіла Сіроткі – заснавальніка 
Нясвіжскай рэзідэнцыі, 
Міхала Казіміра Радзівіла 
Рыбанькі – заснавальніка 
мануфактуры слуцкіх паясоў, 
Караля Станіслава Радзівіла па 
мянушцы Пане Каханку і іншых. 

–  Нешта я купляў на 
аўкцыёнах, іншыя палотны 
– у вядомых калекцыянераў, 

якім цалкам давяраю. Штосьці 
прыйшло з замка Вавеля, з 
замкаў Сапегаў. Але некалькі 
прадметаў я атрымаў у 
спадчыну ад бацькоў і ад 
траюраднага брата. Гэта 
сапраўдныя сямейныя рэліквіі, 
пад якімі я, можна сказаць, 
вырас. Напрыклад, акварэль 
Юльяна Фалата «Паляванне 
ў Нясвіжы з удзелам крон-
прынца Вільгельма». Пасля 
вайны мая бабуля жыла ў 
маленькай кватэрцы, у яе не 
было магчымасці захоўваць 
карціны дома, і яна аддала  
29 партрэтаў у музей. А гэтую 
акварэль захавала. На ёй 
намаляваны мой прапрапрадзед 
са сваім сваяком крон-прынцам 
Вільгельмам, які ў будучыні 
стаў апошнім імператарам 
Германіі Вільгельмам II. У 1886 
годзе ён прыехаў да Радзівілаў 

на паляванне. І яны завалілі 
мядзведзя, нягледзячы на тое, 
што стаяла зіма і мядзведзі 
былі ў спячцы. Але, паколькі 
маёнтак наведаў сам крон-
прынц, мядзведзям прыйшлося 
прачнуцца, – пажартаваў пан 
Мацей.

Беларуская публіка была 
вельмі ўважлівая і прыязная да 
нашчадка слыннага магнацкага 
роду. Пану Мацею прыйшлося 
надоўга затрымацца ў 
музеі – людзі ішлі і ішлі за 
аўтографамі. А некаторыя 
так і з падарункамі – кнігамі і 
альбомамі пра Радзівілаў, якія 
выйшлі ў Беларусі.

Выстава «Радзівілы: лёс 
краіны і роду» будзе працаваць 
да 16 красавіка. Наведайце, не 
пашкадуеце.

Алена МАЛОЧКА.
Фота Антона КІРЭЕВА.

У Дзяржынску 
«вырасцілі» 

паўтараметровы 
лядзяш

Пры гэтым 
“сталагміт” з’явіўся 

на зямлі.

У рэдакцыю звярнуўся наш 
чытач і аўтар лявон Целеш з 
Дзяржынска і распавёў пра цікавы 
факт: “Звычайна бліжэй да вясны 
з карнізаў будынкаў звісаюць 
ледзяшы, якія ўяўляюць пагрозу для 
пешаходаў. А ля нашай хаты ў 
Дзяржынску за зіму вырас ад зямлі 
сапраўдны сталагміт. На здымку – 
мая жонка Людміла побач з гэтым 
ледзяным цудам”.

Паводле слоў Лявона Целеша, 
яшчэ месяц таму вышыня ледзяша 
была адзін метр, а зараз – паўтара.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ФотаФаКт

ГуЧная спраВа

Па 
максімуме…

Учора пракурор 
запатрабаваў для 

Уладзіслава 
Казакевіча, якія 
напаў на людзей  
з бензапілой у 

гандлёвым цэнтры, 
15 год турмы.

У Мінскім гарадскім судзе 
працягваецца разгляд справы 
Уладзіслава Казакевіча, які 8 
кастрычніка 2016 года напаў з 
бензапілой на людзей у сталічным 
гандлёвым цэнтры «Новая 
Еўропа», забіў аднаго чалавека 
і параніў некалькі. Акрамя таго, 
стала вядома, што хлопец рыхтаваў 
і іншыя забойствы, што і не 
ўтойваў падчас судовага працэсу. 
Казакевіч сваю віну прызнаў.

Маці, сястра і дачка загінуўшай 
Алены Александронец папрасілі 
для яго самага суровага пакарання, 
якое дазваляе закон.  Паколькі 
Уладзіслаў Казакевіч на момант 
нападзення быў непаўнагадовым, 
паводле беларускага законадаўства, 
яго немагчыма пакараць больш як 
на 15 гадоў зняволення.

Агульная сума ўсіх іскаў 
пацярпелых да Казакевіча склала 
266 тысяч рублёў.
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ВІнШуем!

Гуляць дык гуляць
Словы Ул.Някляева

Музыка В.Іванова

Сёння ў нашай хаце свята, 
Калі ласка, ў нашу хату! 
Гэй, рады прыняць –
Гуляць дык гуляць!

Прыпеў: 
Сёння гудзе ад ранку
Ў нас гулянка, 
А ўчора з вячора, 
З намі гуляй, хто хоча, хоць да ночы,
Хто адгуляў – спачывай!

Ліха з горам ды бядою 
Скосім разам з лебядою. 
Гэй, кінь гараваць – 
Гуляць  дык гуляць!

Прыпеў. 

Покуль жывы ў свеце людзі, 
Так ці гэтак – неяк будзе. 
Гэй, жыць – не ўміраць,
Гуляць дык гуляць!

Прыпеў.

Ён з коласаўскіх  
мясцін

Алесь Камароўскі нарадзіўся 
1 сакавіка 1947 года ў вёсцы 
Мікалаеўшчына Стаўбцоўскага 
раёна, У тых мясцінах, дзе ў 1882 
годзе з’явіўся на свет Якуб Колас.

А.Камароўскі закончыў 
філалагічны факультэт БДУ. 
Працаваў у Мінскай абласной 
бібліятэцы імя А.С.Пушкіна, у 
Літаратурным музеі Я.Коласа, 
на Беларускім тэлебачанні, у 
часопісах “Маладосць” і “Вясёлка”, 
у выдавецтве “Юнацтва”.

З дзяцінства захапляўся 
футболам, пазней гуляў у роз-
ных камандах на першын-
ство рэспублікі. Першы са 
спартыўных каментатараў стаў 
весці рэпартажы па тэлебачанні 
і радыё на беларускай мове, калі 
ў 1982 годзе “Дынама” (Мінск) 
стала чэмпіёнам СССР па фут-
боле. Аўтар чатырох зборнікаў 
паэзіі, аповесцяў “Адкрытая 
тайна”, “Смаката”, “Радаслоўны 
лісток”, а таксама аповесцяў 
на спартыўную тэматыку – 
“Заварожаны мяч”, “Пенальці”, 
“Ахілесава пята”.

Алесь КАМАРОЎСКІ                      
* * *

Губляюцца фарбы, адценні
У словах, у звычаях, людзях…
Шкада, што яны – у адзенні…
А можа, не мы гэта – цені,
Якія сябе і не будзяць?
Сціраюцца тонкія грані –
Няўжо мы не бачым, не чуем? –
У дружбе, сяброўстве, каханні…
Пакрыўдзіў, абразіў, параніў…
Ці толькі ў нас чэрствасць начуе?
І рыцарства збегла ў паданні,
Прапалі герояў манеры…
Ці проста, як здані, памерлі…
Якое ж у нас апраўданне? –
Характар, натруджанасць, 
нервы…
Халодныя к нечаму болю,
Даём не руку, а параду…
А мы ці гатовы з табою
Да смелага, жорсткага бою
За сябра, за слова, за праўду?
Нам потым лічыць недароды,
Бо сеялі часта на вецер…
Ідзе размыванне пароды…
Вось так уміраюць народы:
У нас, а пасля – і у дзецях.
Губляем, сціраем і рушым,
Хоць моцна крычым: “Не 
сказіце!”
Народам народжана – тушым…
Губляем сябе мы і душы,
А ў што пераходзім?
Скажыце!

Футбол
Спрэс
Людзей калоціць стрэс…
Ад якіх жа стадый ён
Ціск узносіць, быццам прэс?
Ці ратунак даў прагрэс?
Ёсць збавенне –
Стадыён!
Другарадны, можа, матч,
І не з сонечнай пары,
Ды маленькі, жвавы мяч
Нараджае ў нас парыў.
Там, на полі, –
Нашы душы…
Стадыён – дзявяты вал…
І душа ужо не тужыць,
І хвароба нас не душыць,
Не збівае напавал.
Мы – ў імгненні,
Мы – ў імкненні,
Мы – ў адчаянным рыўку…
Мы – працягу пакаленні,
Перабродзім па калені
Смерці страшную раку…
А яе цячэнне грозна
Перахоплівае дых
І вяртае тут жа розум
Ад забаў, ад гульняў розных
Да трывожных думак тых…
Думак тых,
Што свет калоцяць,
За якія горка плоцяць,
Калі гром саб’е з арбіт…
Ад якіх
Вякоў калодзеж
Сніцца ў цяжкім,
Мёртвым лёдзе,
Дзе на дне –
Сляпы нябыт.
– Гол забілі!..
– Гол забілі!..
Мы – за казкі,
Мы – за былі,
У якіх – вякоў працяг!
Толькі б часам не забылі,
Каб зямлю ў нейтронным пыле
Нехта ўдарам не працяў.
На футболе
Многа болю,
Нават болей
Чым за блізкіх нам людзей…
На футболе
Час няўдач
Трыбуны поле…
На футболе –
Страсці поле,
Паражэнняў і надзей.
Не адна “футбол” праблема…
Нам крычаць бы
Горка, нема,
У званы адчаю біць,
Бо над светам
Вее тленам,
Бо над светам –
Як дылема:
Заўтра быць
Або не быць?! 

Витольд и женщины

Недавно в Национальный 
художественный музей из семей-
ного архива известного белорус-
ского кинорежиссера и оператора 
Дмитрия Зайцева поступило ред-
кое фото послевоенного време-
ни. На нем шесть скромно одетых 
женщин (усталых, недавно пере-
живших страшную войну) располо-
жились рядом с народным худож-
ником БССР и РСФСР Витольдом 
Бялыницким-Бирулей на фоне его 
триптиха. 

Наш музей очень заинтересо-
вался этим фотодокументом.

Все, что связано с именем  
живописца Витольда Бялыницкого-
Бирули, скрупулезно собирается 
белорусскими искусствоведами. 
Он знаковая персона для Беларуси. 
Передвижник, академик импера-
торской Академии художеств в 
Санкт-Петербурге, человек эпохи 

Третьякова и Левитана. Первый – 
Третьяков – купил у него несколь-
ко картин, со вторым – Левитаном 
– Витольд Каэтанович нежно 
дружил, даже построил себе дачу 
«Чайка» в Тверской губернии, что-
бы вдохновляться местами, связан-
ными с великим русским пейза-
жистом. Но, осев на жительство 
в России, Бялыницкий-Бируля тем 
не менее безоговорочно признавал 
своей родиной Беларусь, считал 
себя белорусским художником. 

Чем еще интересно это старое 
фото?

Рассказывает Надежда Усова, 
заведующая отделом научно-просве-
тительской работы Национального 
художественного музея:

– Прежде всего фото интересно 
датой – по моему мнению, это 1948 
год.  Витольд Каэтанович жил в 
России, но уже в звании народ-

ного художника БССР приехал в 
Минск на съезд Союза художни-
ков. Первый секретарь ЦК КПБ 
Пантелеймон Пономаренко пре-
красно понимал ценность его 
творчества для республики и вся-
чески способствовал тому, чтобы 
Бялыницкий-Бируля появлялся 
у нас как можно чаще. Тем более 
именно в тот год на съезде был 
организован важный диспут о 
национальных белорусских худож-
никах. И впервые заявлено, что и 
Зарянко, и Горавский, и Хруцкий 
– это белорусские художники. Так 
сказать, состоялась первая публич-
ная констатация того, что исто-
рия искусств Беларуси начинается 
не с Пэна, Кугеля и Альперовича, 
а гораздо раньше, с известных 
художников XIX  века, которые 
родились на территории Беларуси. 
Хотя потом им выпало жить в дру-

гом месте. И именно тогда на съез-
де Бялыницкий-Бируля еще раз 
подтвердил, что он белорусский 
художник.

– Принимали Бялыницкого-
Бирулю очень хорошо: он был ува-
жаем коллегами, сфотографировать-
ся с ним хотели многие, – расска-
зывает Дмитрий Евгеньевич Зайцев. 
– На этом фото рядом с Витольдом 
Каэтановичем и его супругой (на 
фото – справа) стоят белорусские 
художницы 1940–1950-х годов: 
Софья Ли, моя мама Галина 
Изергина, жена председателя 
Союза художников БССР Евгения 
Зайцева, художница Гавриленко 
(имени ее, к сожалению, не помню), 
Малка Беркович… Собственно, все 
эти фамилии известны немногим, 
эти художницы, так сказать, удо-
брили культурный слой Отечества 
без надежды на посмертную память 
и награды. Но важно другое: они в 
тесном кругу рядом с мэтром, рядом 
с Бялыницким. 

Первый послевоенный дирек-
тор музея Елена Васильевна 
Аладова вообще вынашивала напо-
леоновские планы – перевезти 
Бялыницкого-Бирулю в Беларусь 
из России навсегда. Она убедила 
правительство в важности это-
го имени для истории изобрази-
тельного искусства Беларуси, и 
Витольду Каэтановичу была выде-
лена для временного пребывания 
в Минске Белая дача, после войны  
недолго бывшая ближней прави-
тельственной резиденцией, а также 
автомобиль от Пономаренко. Дом 
был комфортабельным, стоял в 
старинном парке, и Бялыницкий-
Бируля  в 1947 году  провел там 
май и июнь, написал 22 этюда, а 

Мінск Іосіфа Лангбарда
Так называецца выстава, што адкрылася ў сталічнай Мастацкай галерэі Міхаіла Савіцкага

Марыя МАМАшУк:
«У Індыі мяне ацанілі  

ў 42 тысячы долараў»

также ставшую классической кар-
тину «Вновь зацвела весна».  

Хотя переехать навсегда в 
Беларусь старика убедить не уда-
лось, он не захотел менять место 
жительства на склоне лет, поки-
дать могилу дочери, которая 
именно в это время покончила с 
собой в результате тяжкой душев-
ной болезни. Но свои картины 
мэтр продавал главным обра-
зом Беларуси. А после его смер-
ти в 1957 году вся коллекция из 
его поместья «Чайка» в Тверской 
области  –  уникальная  мебель и 
более 460 работ –  была  прода-
на его вдовой Еленой Алексеевной 
Бялыницкой-Бируля не москов-
ским музеям и коллекционерам, 
а Беларуси, Художественному 
музею в Минске. За это Аладова  
выхлопотала  вдове квартиру. 
Представьте, что такое было полу-
чить жилплощадь в послевоенной 
разрушенной столице!

Чего не удалось сделать могу-
щественной Елене Васильевне 
Аладовой, так это открыть музей 
Бялыницкого-Бирули в Минске. 
Она планировала забрать для музея 
старинный дом рядом с особня-
ком Ваньковича. Так говорила: 
«Как место Матейко в Кракове, 
так и Бялыницкому-Бируле место 
должно быть только в Минске». 
Но дом все-таки был маловат… 
А потом власти республики и 
вовсе переиграли этот план. Так 
как Бялыницкий-Бируля родился 
под Белыничами в Могилевской 
губернии, то под музей художника 
отдали роскошный особняк XVII 
века в Могилеве. Теперь там фили-
ал НХМ.

А вчера в Национальном худо-
жественном музее к 145-летию  
со дня рождения выдающего-
ся живописца открылись два зала 
постоянной экспозиции мемо-
риальных пейзажей Витольда 
Бялыницкого-Бирули, а также работ, 
написанных на его даче «Чайка».

Елена МОЛОЧКО.

З перШЫХ ВуснаЎ

не прапусЦІЦе!

Не так даўно Маша вярнулася з Індыі, 
дзе правяла амаль месяц. Справа ў тым, 
што дзвюх беларускіх спартсменак – Марыю 
Мамашук і Васілісу Марзалюк – купілі на 
аўкцыёне ў Індыйскую лігу. А нашы і не былі 
супраць таго, каб іх купілі…

– У лізе шэсць каманд, і кожная з іх можа 
купіць чатырох замежных спартсменаў, – 
кажа  Маша. – За месяц да пачатку лігі 
праходзіць аўкцыён, на якім спонсары 
гандлююцца, выбіраючы з тых спартсменаў, 
хто падаў заяўку. Глядзяць на спіс тваіх 
дасягненняў, нават фотаздымак неабходны. 
У выніку ў камандзе акрамя мяне аказаліся 
дзве спартсменкі з Індыі, барцы з Украіны і 
Грузіі і балгарка.

– Калі не сакрэт, за колькі вас купіў 
спонсар?

– За 42 тысячы долараў. Гэтыя грошы аддаюць 
спартсмену, але з улікам таго, што вылічылі падаткі, 
на рукі атрымала каля 30 тысяч.

– Няўжо ў Індыі вольная барацьба 
карыстаецца такой папулярнасцю, што 
нават ладзяць аўкцыёны і знаходзяцца 
багатыя спонсары?

– Гэта не проста спартыўнае 
мерапрыемства, а яшчэ і вельмі прыгожае 
шоу. Індыйцы спрабуюць такім чынам 
папулярызаваць вольную барацьбу, 
да камерцыйных стартаў далучаецца 
тэлебачанне, на спаборніцтвы прыходзіць 
шмат гледачоў. Адным словам, тут 
сумяшчаюцца спорт і бізнес. Індыйская 
ліга, безумоўна, камерцыйны праект. Але 
выйграюць усе – і спартсмены, якім даюць 
магчымасць добра зарабіць, і спонсары, якія 
з гэтага маюць сваю выгаду, і балельшчыкі, 
якім вельмі падабаюцца такія шоу.

– Спаборніцтвы былі не тэатральнымі 
пастаноўкамі?

– Натуральна, не тэатральнымі, усе 
змагаліся, як на звычайных спаборніцтвах. 

Хіба што правілы ў Індыйскай лізе 
для нас некалькі незвычайныя. 
Напрыклад, я адзін раз перамагла, два 
паядынкі прайграла і два разы мяне 
“заблакіравалі”. Згодна з іх правіламі, 
па выніках лёсавання, у якім  бяруць 
удзел капітаны каманд, пераможца 
можа забараніць двум самым 
моцным спартсменам з каманды 
саперніка ўдзельнічаць у паядынку. 
Вось мяне і “заблакіравалі”.

– Як наогул выступіла ваша каманда?
– Шостае месца занялі, але з гэтай 

нагоды перажыванняў ні ў кога не было. 
Тым больш што замест вопытных індыйскіх 
спартсменак у каманду ўзялі дзвюх 
маладых. Але вынік на такіх спаборніцтвах 
– не галоўнае. Хаця камандзе, якая заняла 
першае месца, спонсар, здаецца, дадаў яшчэ 
3 тысячы долараў.

– У Індыі вам спадабалася?

– Супярэчлівыя пачуцці. З аднаго боку, 
сам турнір – проста супер! З другога – не было 
нармальнай залы для трэніровак, хаця жылі 
мы ў сталіцы Індыі. Не хапала арганізатарам 
і пунктуальнасці. Скажуць, напрыклад, што 
едзем у такі час, а прыязджаюць на паўгадзіны 
пазней. Уразіла таксама, наколькі Дэлі брудны 
горад. На вуліцах шмат жабракоў, вечарам у 
паветры смог, нейкі туман… Адным словам, 
лепш туды прыехаць, зрабіць сваю справу і 
з’ехаць дадому.

Алесь СІВЫ.

Страшна падумаць, якім быў 
бы наш Мінск, не атрымай у 1930 
годзе заказ на будаванне Дома 
ўрада 48-гадовы архітэктар з тага-
часнага Ленінграда Іосіф Лангбард! 
Магчыма, замест шыкоўнага 
будынка, не падуладнага часу і 
эпохам, паўстала б нешта такое, што 
сёння нязграбна нагрувасцілася 
каля цырка? Або, не маючы нават 

намёку на архітэктурную грацыю, 
распасцерлася на Нямізе?

Разумею-разумею: у той нясы-
ты і суровы час існавалі, як ні 
парадаксальна, творчыя конкур-
сы, здаровая канкурэнцыя, строгі 
адбор праектаў! І перамагалі, як 
ні дзіўна, не горшыя, а лепшыя. 
Але ж, пагадзіцеся, што заўгодна 
магло тады здарыцца, як здараецца 
ў часы нашы – сучасныя і быццам 
бы перадавыя...

Так думала я, прыйшоўшы на 
выставу «Мінск Іосіфа Лангбарда», 
якая адкрылася 22 лютага ў 
Мастацкай галерэі Міхаіла 
Савіцкага і прысвечана 135-год-
дзю з дня нараджэння заслужа-
нага дзеяча мастацтваў Беларусі, 
доктара архітэктуры, выбітнага 
горадабудаўніка Іосіфа Рыгоравіча 
Лангбарда, а паралельна – будуча-

му 950-годдзю Мінска.
Зразумела, на такой выставе – 

а арганізавана яна па ініцыятыве 
Беларускага дзяржаўнага архіва 
навукова-тэхнічнай дакументацыі 
сумесна з Прэзідэнцкай бібліятэкай 
Рэспублікі Беларусь – не маглі 
не быць згаданы лепшыя пра-
цы геніяльнага дойліда: Оперны 

тэатр, Дом афіцэраў, галоўны кор-
пус Акадэміі навук. Тым больш 
што каму, як не архіву, сам лёс 
наканаваў дэманстраваць шырокай 
публіцы рэдкія здымкі знакавых 
аб’ектаў у іх цяперашнім выгля-
дзе, вядомых кожнаму мінчуку. 
Але не кожны гараджанін памятае 
альбо ведае, як яны ствараліся. А 
ствараліся яны лапатай і кельняй, 
сякерай і простымі чалавечымі 
рукамі, таму што пад’ёмных кранаў 
у тыя далёкія гады ў нашай сталіцы 
не было.

Так што дзякуй Прэзідэнцкай 
бібліятэцы за выдатную ідэю 
– далікатна нагадаць пра гэты 
стваральны подзвіг беларусаў, 
прапанаваўшы для экспанаван-
ня дзіўныя артэфакты даваеннай 
эпохі: страхавы пояс будаўніка, які 
працаваў на рызыкоўнай вышыні, 
нажоўка, цвікі... Ля стэндаў з гэтымі 
прадметамі людзі захрасалі гэтак жа 
доўга, як каля сямейных фатаграфій 
легендарнага архітэктара з прыга-
жуняй-жонкай ці поруч акварэль-
ных накідаў пасляваеннага Мінска, 
зробленых адразу пасля вызвален-
ня горада яго вучнем і паплечнікам 
Сяргеем Святліцкім, які ўваходзіў 

ва ўрадавую камісію па аднаўленні 
гарадоў Беларусі.

А яшчэ ўвазе наведвальнікаў 
прапанаваны прадметы ваеннай 
эпохі, калі Мінск быў акупаваны 
немцамі: пачкі з-пад цыгарэт і запа-
лак, бляшанкі з-пад загранічных 
кансерваў, бутэлькі, флаконы ад 
касметыкі і пузыркі ад лекаў... Тое, 
што яны былі знойдзены на гары-
шчы Дома ўрада (!!!) падчас рамонту 
будынка, унесла дадатковую нотку 
загадкавасці і гістарычнага каларыту 
ў характар экспазіцыі. І, вядома ж, 
дадало цікавасці публікі да яе.

Бо не сакрэт, які ажыятаж 
выклікала нядаўняя публікацыя ў 
інтэрнэце выкладзеных замежнымі 
карыстальнікамі архіўных 
фатаграфій, зробленых немцамі ў 
Мінску падчас вайны, – у тым ліку 
Дома ўрада, у якім акупанты спалі 
прама на падлозе пад гіганцкім 
барэльефам Сталіна...

Запрошаныя на выставу гана-
ровыя госці: дэкан архітэктурнага 
факультэта БНТУ Армен Сардараў, 
заслужаны архітэктар Беларусі 
Юрый Градаў, член праўлення 
Беларускага саюза архітэктараў 
Міхаіл Гаўхфельд і іншыя вядо-

мыя горадабудаўнікі аднадуш-
на падкрэслівалі пазачасавасць 
і актуальнасць архітэктурных 
шэдэўраў Лангбарда, яго наватар-
скую смеласць, якая выявілася не 
толькі ў творчых рашэннях, але і ў 
зносінах з тагачаснымі беларускімі 
чыноўнікамі, а таксама разумен-
не значнасці для нашчадкаў сваіх 
аб’ектаў.

Мабыць, ад таго, што таленавіты 
архітэктар ведаў сабе цану і 
дэманстраваў асабістую год-
насць, у выніку і паплаціўся... На 
жаль, не ўсё з задуманага пасля 
вайны яму ўдалося ўвасобіць у 
Мінску, куды ён рэгулярна матаўся 
цягнікамі з няблізкага горада на 
Няве. У прыватнасці, падрыхта-
ваны ў 1948 годзе конкурсны пра-
ект забудовы Цэнтральнай, а цяпер 
Кастрычніцкай, плошчы, макет якога 
таксама выстаўлены на выставе.

Увогуле, што апісваць – кож-
ны, хто жадае больш даведац-
ца пра гісторыю свайго горада, 
можа пайсці ў галерэю Савіцкага і 
ўбачыць цікавыя экспанаты на свае 
вочы. Выстава працягнецца да 2 
красавіка.

Людміла СЯЛІЦКАЯ.
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БЬОРНДАЛЕН + ДОМРАЧЕВА: 
любовь-загадка в биатлоне

Великий пост: что и когда 
можно кушать

С 9 по 19 февраля 2017 года  
в Австрии проходил чемпионат 

мира по биатлону. В нем 
принимали участие Дарья 

Домрачева и Уле-Эйнар 
Бьорндален. Роман белорусской 

биатлонистки и норвежского 
спортсмена продолжался 
несколько лет. В октябре  

2016 года у пары родилась  
дочь Ксения.

Начало
Бьорндален и Домрачева, 

даже перестав хранить 
общий секрет, все еще не 
рассказали ни об обстоятель-
ствах сближения, ни хотя бы 
о примерных датах. Обычно 
и то, и другое парам вспоми-
нать приятно.

Единственная конкретная 
дата – 4 октября 2012 года: 
норвежец сообщил о разводе с 
бывшей итальянской биатло-
нисткой Натали Сантер. Они 
сыграли свадьбу в 2006-м, до 
этого еще восемь лет прожив 
вместе. Детей у Бьорндалена и 
Сантер не было.

Разрыв удобнее все-
го объяснять спортивным 
фанатизмом норвежца – буд-
то биатлон вытеснил из его 
жизни все остальное. Но в 
своем отношении к тре-
нировкам Бьорндален не 
менялся десятилетиями – и 
эта преданность не поме-
шала ему с Сантер пробыть 
вместе много лет.

Одна из популярных вер-
сий подразумевает близкое 
знакомство Бьорндалена и 
Домрачевой летом 2012-го 
на сборе в Обертиллиахе 
(Австрия).

Игра в прятки
Если в следующие полто-

ра года отношения норвежца 
и белоруски как-то разви-
вались, то пара их здорово 
скрывала. За все это время 
Домрачева лишь раз – через 
собственный сайт – лениво 
отмахнулась от повторяю-
щихся вопросов:

«Официальной инфор-
мацией о моей личной жизни 
будет только сообщение о 
моем замужестве. Все осталь-
ное – слухи, которые не вижу 
смысла комментировать».

Что говорили  
о Домрачевой  
и Бьорндалене
Быстрее других расколол-

ся лучший биатлонист мира 
Мартен Фуркад:

«Я в хороших отношени-
ях с Домрачевой, но, понят-

но, не в таких близких, как 
Бьорндален».

Главный шоумен и рок-
н-рольщик биатлона Бьорн 
Ферри отстал от француза на 
целый год. В нашпигованной 
мощными байками, зали-
той алкоголем и пропахшей 
куревом книге Ferry Tales 
швед непринужденно сдал 
всех:

«Батя был прав в тот 
раз в русской Тюмени два года 
назад, когда подумал, что 
они пара. Они пара сейчас. 
Не то что они афишируют 
отношения. Но это замет-
но».

Антон Шипулин дождал-
ся официального сообщения 
от пары и рассказал, как в 
биатлоне берегут чужие тай-
ны:

«Мы уже больше года зна-
ли об их отношениях. Дарья 
и Уле-Эйнар старались их не 
афишировать, поэтому об 
этом мало кто говорил».

Свадьба
В апреле 2016-го 

Бьорндален на специальной 
пресс-конференции сооб-
щил, что они с Домрачевой 
станут родителями. По сути, 

это было вообще первое офи-
циальное подтверждение их 
отношений.

Свадьбу сыграли в сере-
дине июля – совсем непу-
блично, даже не афишируя 
место. Бьорндален выложил 
в «Фэйсбуке» фото с подпи-
сью «Какой прекрасный день» 
на трех языках: английском, 
норвежском и русском. Автор 
снимка – известный нор-
вежский фотограф Мортен 
Крогвольд.

Где они будут 
жить?

Домрачева несколько лет 
строит дом – по задумке, 

здание должно напоминать 
океанский лайнер. Работы 
в деревне Лапоровичи (на 
северном берегу Заславского 
водохранилища – оно же 
Минское море) в Беларуси.

Это элитные места, уча-
сток рядом с водой обходит-
ся в несколько сотен тысяч 
долларов. Еще в 2011-м 
Домрачевой выделили здесь 
20 соток – за бронзу на Играх 
в Ванкувере.

В округе выросли дома 
футболиста Александра Глеба, 
футбольного тренера Виктора 
Гончаренко, бывшего тре-
нера Домрачевой в сборной 
Андриана Цыбульского и 
другого биатлониста, привез-

шего медаль из Ванкувера, – 
Сергея Новикова. Кстати, тог-
да Новиков с Бьорндаленом 
показали одинаковое время 
в индивидуальной гонке и 
получили по серебру.

После Игр в Сочи, где 
Домрачева завоевала три 
золота, ей в аренду на 99 лет 
выделили еще 80 соток, при-
легающих к первому участ-
ку. Местные говорят: норве-
жец регулярно выезжает на 
стройку, чтобы контролиро-
вать ход работ. Сами стро-
ители утверждают, что даже 
Домрачева заглядывает сюда 
редко, а Бьорндалена вообще 
не бывало.

И прошлым летом, и в 
начале этой осени норвежец 
выбирался на плановые сбо-
ры в Раубичи, да и вообще 
Беларусь ему нравится:

«Я могу есть почти все из 
белорусской кухни. Люблю и 
белорусское молоко. Что мне 
еще нравится в Минске, так 
это чистота. У меня в голове 
не укладывается, как это воз-
можно. Он по этому показа-
телю на втором месте среди 
всех городов, где я был. Чище 
только в Монако».

Вряд ли «лайнер» на бере-
гу Минского моря станет 
единственным домом пары. С 
2002 года Бьорндален прожи-
вает в Обертиллиахе. Через 
пару недель после свадь-
бы регистрационную форму 
этого местечка заполнила и 
Домрачева.

Ребенок
1 октября у Бьорндалена 

и Домрачевой родилась дочь 
Ксения. Бьорндален присут-

ствовал при родах, два дня 
находился рядом с женой.

«Впервые в жизни 
Бьорндалена биатлон не будет 
стоять на первом месте. Мне 
кажется, что это хорошо 
для него», – другой норвеж-
ский супербиатлонист Эмиль 
Свенсен проговорил то, о чем 
думают примерно все.

Бьорндален пообещал 
прибавить во владении рус-
ским – он собирается учить 
язык вместе с дочерью.

Менее чем через месяц 
после рождения ребенка 
Дарья Домрачева уже возоб-
новила тренировки.

В январе 2017 года Дарья 
Домрачева вернулась в боль-
шой биатлон. Возвращение 
не получилось триумфаль-
ным. Как и предполагала сама 
спортсменка, это была проба 
сил. Все же перерыв в карьере 
был серьезным – год и девять 
месяцев. Да и вернулась Дарья 
другим человеком – женой и 
матерью.

Спринтерская гонка 6 янва-
ря на четвертом этапе Кубка 
мира в немецком Оберхофе 
принесла Дарье Домрачевой 
только 37-е место. Трехкратная 
олимпийская чемпионка допу-
стила два промаха – по одному 
на каждой стрельбе – и прои-
грала победительнице Габриэле 
Коукаловой чуть больше 2 
минут. По скорости Домрачева 
также не была похожа на при-
вычную себя – только 15-я.

P.S. Дарья Домрачева на 
чемпионате мира в Австрии 
в гонке преследования заво-
евала серебряную медаль. 
Возвращение состоялось!

на ЗаметКу

КрЫЖаВанКа

«Мілагучная, шчырая,  
мілая мова»

па гарызанталі: 3.“Любіце кнігу, бо яна … ведаў і навукі, лекі 

для душы” (Ф.Скарына). 6.Паляўнічы-прафесіянал. 7.“… для мяне – 

Каліноўскі, Скарына,//Багушэвіч, Купала і сотня такіх,//Каго гора-бяда не 

скарыла” – з верша Я.Золака “Мая Беларусь”. 11.Каштоўны камень чыр-

вонага колеру. 12.Духмянасць. 13. … – не знявага (прык.). 14.“Падымем 

вышэй, як штандар,//Багушэвіча слова жывое//І Купалавай спадчыны 

…” – з верша М.Маляўкі “Адраджэнне”. 15.Грунт пад вадой вадаёма. 

17.“У прытчах затоена мудрасць, як … у каштоўным камяні, як золата ў 

зямлі і ядро ў арэху” (Ф.Скарына). 18.Мера для чаго-небудзь сыпуча-

га. 20.Гранічная норма. 21.“Як … ў царкве велікодная,//Яно ўрачыста 

пяе.//Прыроднае, моцнае, роднае//Жыве, паліць вусны мае” – з верша 

Р.Крушыны “О, слова салодка-хмялёвае”. 23.“Бяссмертнае …, ты, род-

нае … !// Ты крыўды, няпраўды змагло” – з верша Я.Купалы “Роднае 

…”. 27.“О матчына мова ! … вясна!//Ніколі ніхто мне цябе не заменіць” 

– з верша А.Бачылы “Матчына мова”. 29.“Мой чароўны беларускі …,//

Бацькаўшчына светлая мая!” – з верша Ул.Караткевіча “Бацькаўшчына”. 

30.Калючы куст. 31.“Наша мова – бярозавік весні,//... жаўруковае песні” – 

з верша Я.Золака “Наша мова”.

па вертыкалі: 1.“Дык шануй, …, сваю мову –//Гэта скарб нам на 

вечныя годы” – з верша А.Гаруна “Ты, мой брат, каго завуць беларусам…”. 

11 сакавіка – 130 год з дня яго нараджэння. 2.“Кажуць, мова мая аджы-

вае//... свой ціхі: ёй знікнуць пара.//Для мяне яна вечна жывая,//Як раса, 

як сляза, як зара” – з верша П.Панчанкі “Родная мова”. 3.Краска, кветка 

(паэт.). 4.“Кожны … мае хаця б адзін геніяльны твор, і гэты твор – мова” 

(А.Разанаў). 5.Музычны смычковы інструмент. 8.“… падымае пытанне 

і на пытанне шукае адказу” (Ф.Скарына). 9.“… вучыцельнае” – кніга 

друкароў і асветнікаў І.Фёдарава і П.Мсціслаўца, якая была выдадзена 

ў 1575 годзе. 10.“Гаварыце ж на мове, што чулі ад маці.//Беларусь – … 

нашая – перад усім!” – з верша Л.Геніюш  “Йду па Менску, нідзе сваёй 

мовы не чую”. 16.“Мая спадчына, гонар і мараў …,//Мілагучная, шчы-

рая, добрая мова” – з верша М.Лешчуна “Родная мова”. 19.“…, доктар 

лекарскіх навук,//У доўгай вопратцы на вежы сочыць зоры” – з верша 

М.Багдановіча “Безнадзейнасць”. 22.“Такое ласкавае, цёплае, чыстае,//

Як …, агністае,//Як Нёман, празрыстае” – з верша Д.Бічэль-Загнетавай 

“Роднае слова”. 24.Старажытнаскандынаўскае народнае эпічнае сказан-

не. 25.“Ты, мова, … Купалы зберагла//І Коласаву праўду падарыла” – з 

верша В.Івашына “Мова родная”. 26.Ранні … родзіць пшанічку, а позні – 

мятлічку (прык.). 28.“Збірайце добрыя думкі ў сэрцы сваім, як пчала …” 

(Еўфрасіння Полацкая).

Адказы на крыжаванку
па гарызанталі: 3.Крыніца. 6.Егер. 7.Беларусь. 11.Рубін. 12.Водар. 

13.Увага. 14.Дар. 15.Дно. 17.Моц. 18.Мех. 20.Ліміт. 21.Песня. 23.Слова. 

27.Маленства. 29.Край. 30.Цёрн. 31.Аксаміт.

па вертыкалі: 1.Беларус. 2.Век. 3.Квет. 4.Народ. 5.Альт. 8 Філасофія. 

9.Евангелле. 10.Маці. 16.Калыска. 19.Скарына. 22.Сонца. 24.Сага. 

25.Свет. 26.Пар. 28.Мёд.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Попросила мужа сходить в магазин, дала ему шпаргал-
ку, что нужно купить: 1.батон, 2.колбаса, 3.молоко, 4.зуб-
ная паста, 5.туалетная бумага, 6.пиво.

Когда он пришел из магазина, я заглянула в пакеты. 
Там оказался один батон, две палки колбасы, три пакета 
молока, четыре тюбика пасты, пять рулонов туалетной 
бумаги и шесть бутылок пива. Придраться не к чему, но 
следующий раз список необходимых покупок начну с 
пива.

улЫбнИтесЬ…

календарь питания
сед- 
мицы пн. вт. ср. Чт. пт. сб. вскр.

1. голодание хлеб, вода сырая  
без масла

сырая  
без масла

вареная 
без масла

вареная  
с маслом, 
вино

вареная  
с маслом, 
вино

2. сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная  
с маслом, 
вино

вареная  
с маслом, 
вино

3. сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная  
с маслом, 
вино

вареная  
с маслом, 
вино

4. сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная  
с маслом, 
вино

вареная  
с маслом, 
вино

5. сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная  
с маслом

сырая  
без масла

вареная  
с маслом, 
вино

вареная  
с маслом, 
вино

6. сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная 
без масла

сырая  
без масла

вареная  
с маслом, 
вино, икра

рыба

страст- 
ная сырая без масла

вареная  
с маслом, 
вино

голо- 
дание

сырая  
без масла, 
вино

В этом году Великий пост у 
православных начался 27 фев-
раля. Длиться он будет вплоть 
до 15 апреля.

Великий пост – это путь 
к Светлому празднику Пасхи, 
через который человеку веру-
ющему необходимо пройти, 
держа себя в строгости. Запрет 
накладывается не только на 
употребление пищи, но также 
запрещается проводить это вре-
мя в веселье и утехах.

Что же касается трапезы, то 
в пост существуют некоторые 
правила.  Исключаются мясные 
и молочные продукты (масло, 
сыр, творог, молоко), яйца, то 
есть все продукты животного 
происхождения.  В понедель-
ник, среду и пятницу пища 
употребляется в холодном виде, 
без растительного масла. По 
вторникам и пятницам разре-
шается горячая пища без масла.  
По субботам и воскресеньям 
допускается добавлять расти-
тельное масло в пищу, также 
разрешается употреблять вино-
градное вино (кроме субботы 
Страстной седмицы).

В Страстную пятницу (это 
последняя пятница Великого 
поста) стоит воздержаться от 
пищи вообще. В субботу мно-
гие соблюдающие пост также 
воздерживаются от пищи до 
наступления Пасхи.

Основные продукты, разре-
шенные в пост:

– хлеб черный, злаковые 
хлебцы;

– крупы (овсяная, гречне-
вая, рисовая, кукурузная, пше-
ничная, ячневая);

– соленые и маринованные 
овощи, варенье из ягод и фруктов;

– грибы различного приго-
товления;

– бобовые (фасоль, чечеви-
ца, горох);

– сухофрукты, орехи, мед;
– овощи по сезону (кар-

тофель, свекла, морковь, лук, 
капуста, редька и др.);

– фрукты по сезону (ябло-
ки, бананы, гранат, апельсины 
и др.).

Рыбу разрешено употреблять 
два раза за весь пост: в празд-
ник Благовещения (7 апреля) и 
Вербное воскресенье (9 апреля). 


